

တၢ်ဃုဘါထုကဖဉ်လၢ အအိၣ်ဒီးတၢ်န့ၣ်ယွၤနီၣ်နီၣ်

မၤနၢၤကွံာ်တၢ်သးဟးဂီၤလၢ တၢ်ထုကဖဉ်တၢ်သးဟးဂီၤ ဘိးကဒါကွံာ် ပတၢ်ထုကဖဉ် သ့ဝဲဆူတၢ်အိၣ်ဘျၣ် အိၣ်ဘျၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲပသးဘၣ်ဒိဒီးသ့ၣ်ဒိၣ်သးဖျိးမ့ၢ်လၢ ပုၤလၢပန့ၣ်န့ၣ်အီၤတဖဉ် မၤဟးဂီၤ ပတၢ်အိၣ်မူအကတီၢ်န့ၣ်, မ့ၢ်တၢ်ကီၤခဲဒိၣ်မးလၢပက ထုကဖဉ်တၢ်န့ၣ်လီၤ. ပမ့ၢ်ပလၢာ်ဘၣ်လၢ ယွၤအနီၣ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲ ပျဲလၢပလီၤဃံၤလၢ ပတၢ်အိၣ်မူအပူၤန့ၣ်, မ့ၢ်တၢ်ကီၤတၢ်ခဲနးမးစ့ၢ်ကီးလၢပဂီၢ်, လၢပကထုကဖဉ်တၢ်န့ၣ်လီၤ.

ယွၤနီၣ်ဟံၢ် ပသ့ၣ်ပသးဒီးပတၢ်ဆိကမိၣ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲအနီၣ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲ ကတဲာ်ကတီၤန့ၣ်ပုၤ ကျဲလၢ ပဟဲဃီၤဆူ တၢ်ဘျူးတၢ်ဖှိၣ်အလီၢ်ပစိာ်ဃုာ်ဒီးတၢ်န့ၣ်န့ၣ်အီၤ ကံၢ်ကံၢ်ကျၢၤကျၢၤန့ၣ်လီၤ. Dave Egner ဟ့ၣ်တၢ်မၤစၢၤလၢ ပုၤလၢအတၢ်န့ၣ်လီၤမၢ်လၢ တၢ်ထုကဖဉ် ဒီးအနီၣ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲအပူၤ ဒ်သိးကသ့ၣ်ညါဝဲလၢ ယွၤဒိကန့ၣ်အဝဲသ့ၣ် အတၢ်ထုကဖဉ်ဖဲအထုကဖဉ်ဝဲ တဘျီလၢလၢန့ၣ်လီၤ. Martin R.DeHaanII

တၢ်ဂ့ၢ်ခိၣ်တီ

တၢ်ကီၤတၢ်ခဲလၢပထုကဖဉ်အခါ-----၂

တၢ်က့ၤကဒါက့ၤဆူ တၢ်အခိၣ်ထံးခိၣ်ဘိ

သုးဘူးနသးဆူယွၤ ခိဖျိပုၤခါန့ၣ်စး(ပုၤတၢ်ဘၢန့ၣ်စၢၤ)-----၇

အိၣ်ဒီးတၢ်သ့ၣ်တီသးတီ ဘၣ်ဃးဒီး နတၢ်လိာ်ကွီၢ်တဖဉ်-----၁၁

လၢနကစံးတဲနတၢ်ကတီၤအလီၢ်န့ၣ်

ပျဲယွၤကတီၤ သကိးတၢ်ဒီးနၤ -----၂၁

တၢ်ဟံၤလီၤသးလၢယွၤအတၢ်ထံၣ်အပူၤ-----၂၅

သးခုလၢယွၤအပူၤ ဖဲနအိၣ်ခိးယွၤ

အတၢ်စံးဆၢအကတီၢ် -----၃၀

တၢ်ထုကဖဉ်ခိဖျိလံာ်စီဆ့-----၃၃

နတၢ်ထုကဖဉ်လၢခံတပတီၢ်-----၃၇

တၢ်ကီတၢ်ခဲ လၢပထုကဖဉ်အခါ

လၢယမဲၣ်ညါန့ၣ် ပှၤသ့ၣ်ဘီၣ်သးစၢ်တဖု ဆ့ၣ်နီၤဝဲ, ဟံၣ်ဖိၣ်ထီၣ်အသး ဒ်သိးအကမၤလိတၢ်ထုကဖဉ်အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. ယဟ့ၣ်နီၤလီၤအဝဲသ့ၣ် လံာ်ခီတဂၤ တဘျီတဂၤတဘျီ, ဒီးလၢလံာ်ခီအပူၤန့ၣ် ယတၢ်ကွဲးအသး လၢ အစးထီၣ်အိၣ်အသးဒ်အံၤ “ဖဲတၢ်ဆၢကတီၢ်တုၤဃီၤလၢ ယကဃု ဘါထုကဖဉ်န့ၣ် ယ...” အဝဲသ့ၣ်တဖဉ်အံၤ ကဘၣ်မၤပဲၤတၢ်လီၤဟံၣ်လၢ အအိၣ်လၢ လံာ်ကျိၤအံၤအပူၤန့ၣ်လီၤ.

မ့ၢ်နဲတခါ “နကမၤနဲဒ်လဲၣ်. တချူးလၢပလဲၤဆူညါန့ၣ်, ခီဖျိနမၤပဲၤတၢ်လီၤဟံၣ်ဖိတခါအံၤအဃိ ယန့ၣ်လၢကကဲဘျူးကဲဖိၣ် လၢ နကီၤန့ၣ်လီၤ. ကွဲးမၤပဲၤလံာ်ကျိၤဖိအံၤတက့ၢ်. “ဖဲတၢ်ဆၢကတီၢ် တုၤ ဃီၤလၢ ယကဃုဘါထုကဖဉ်တၢ်န့ၣ်, ယ-----.”

ဖဲယဟံၣ်ဖိၣ်က့ၤ လံာ်ခီဖိတဖဉ်န့ၣ်, တၢ်စံးဆၢ ဟဲထီၣ်ဝဲဒ်ဒၣ်သၢ သနာ်န့ၣ်လီၤ.

- (၁) ယတဘါထုကဖဉ် လၢလၢပဲၤပဲၤဘၣ်
 - (၂) ယကဘၣ် ဘါထုကဖဉ် မနုၤလဲၣ်န့ၣ် ယတသ့ၣ်ညါဘၣ်
 - (၃) တၢ်ထုကဖဉ်ကမၤဂ့ၢ်တၢ်ဒ်လဲၣ်န့ၣ် ယတသ့ၣ်ညါလီၤတံၢ်ဘၣ်
- တၢ်စံးဆၢသၢမံၤအံၤ ဘၣ်တၢ်စံးဆၢအီၤအအါကတၢ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲ ပှၤတနီၤနီၤ ဟံၣ်တၢ်ထုကဖဉ် ဒ်တၢ်တမံၤလၢ တၢ်စံးထီၣ်ပတြၢယွၤ ခီဖျိ တၢ်ကတိၤတၢ်ဒီးယွၤအခါန့ၣ် ပှၤအါဂၤ ထံၣ်ဝဲလၢ တၢ်ထုကဖဉ် ဒ်အမ့ၢ် တၢ်ဂဲၤပျုၢ်ကျဲးစးတခါလၢ တဘျီတခါန့ၣ် မၤန့ၣ်ဝဲ ဘၣ်ဆၣ် အါတက့ၢ် ဘၣ်ဃုာ်ကွံာ်န့ၣ်လီၤ.

ပနၢ်ဟံၣ်သ့ဝဲလၢ တၢ်ထုကဖဉ် တမ့ၢ်တၢ်ညီထီၣ်ဘီၣ်ဘၣ်. ပနၢ်ဟံၣ်ဝဲ သ့ၣ်စ့ၢ်ကီးလၢ တၢ်ထုကဖဉ်န့ၣ် တမ့ၢ်ထဲတၢ်သးဂဲၤလိာ် ဟ့ၣ်လီၤသးဆူ ယွၤအအိၣ်ဘၣ်. ဟံၣ်ဖျါစ့ၢ်ကီး ဝဲလၢပတၢ်စ့ၢ်တၢ်န့ၣ်လၢ တဘျီဘျီ အဂံၢ်စၢ် ဘါစၢ်ဝဲန့ၣ်လီၤ. တၢ်ထုကဖဉ် မ့ၢ်စုကဝဲၤတခါလၢ သးအတၢ်ဒုးအဂီၢ် ဒီးဘၣ်တၢ်စူးကါအီၤလၢသးအတၢ်ပြၢအလီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ထုကဖဉ် မ့ၢ်တၢ် ဟံၣ်ဖျါထီၣ်က့ၤ ပတၢ်ရူၤလိာ်သးဒီးယွၤ, တဘျီဘျီ ဘၣ်တၢ်မၤလီၤ

ဖးပုၤ ဒီဖျါတၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဖ့ၣ်ဆၢပုၤလၢ ပတၢ်တပၣ်သ့ၣ်ညါသး, ပတၢ်တပၣ်သ့ၣ် ပၣ်သး ဒီးပတၢ်သ့ၣ်ညါတအိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်အဃိန့ၣ်လီၤ. တၢ်ထုကဖၣ် ပၣ်ဖျါထီၣ်န့ၣ်ပုၤ ပတၢ်နၢ်လၢယွၤအဖီခိၣ် ဘၣ်တၢ်ဆီတလဲကွံၣ်အီၤလၢ ပတၢ်သးဟးဂီၤလၢယွၤအဖီခိၣ်န့ၣ်လီၤ.

ပဝဲခရံၣ်ဖိတဖၣ် ပတၢ်အိၣ်မူအတၢ်စးထီၣ်သီန့ၣ်, ပဃုထုကဖၣ်လၢတၢ်မုၢ်လၢ်ဖးဒိၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. ပနၢ်လၢ ယွၤကဟ့ၣ်ပုၤ ပတၢ်မိၣ်န့ၣ်သးလီၤတဖၣ်, ဒီးဒီဖျါပထုကဖၣ်အဃိ ပဆိကမိၣ်လၢ တၢ်လၢပဆၢန့ၣ်သ့ၣ်တဖၣ်ဘူးထီၣ်လၢ ပကမၤန့ၣ်ဘၣ်လီၤ. ပနၢ်စ့ၢ်ကီးလၢ ယွၤကမၤပူၤမၤဖျဲးပုၤ လၢပတၢ်ကီတၢ်ခဲ ကိးအကလုာ်ဒဲးန့ၣ်လီၤ.

လၢတၢ်အံၤအဃိ ဒီးပဃုတၢ်လၢယွၤအအိၣ် လၢယွၤကမၤလၢပုၤန့ၣ်ပုၤ တၢ်လၢပဆိကမိၣ်လၢ အကါဒိၣ်ကတၢ်တဖၣ်လၢပဂီၢ်, ဘၣ်ဆၣ် ယွၤတမၤလၢပုၤန့ၣ်ပုၤဘၣ်. ပဃုလၢယွၤကဟ့ၣ်က့ၤ တၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့ လၢပတံၤသကိးလၢ အဆူးဆါတဖၣ်အဂီၢ်, ဘၣ်ဆၣ်ယွၤတစံးဆၢပတၢ်ထုကဖၣ်ဘၣ်. ယဃုတၢ်လၢ ပဟံၣ်ဖိဃီဖိတဖၣ်အမဲာ်ညါ ဒ်သီးယွၤကမၤစၢၤအဝဲသ့ၣ်လၢ တၢ်ကီတၢ်ခဲလၢ အဘၣ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲာ်ဝဲန့ၣ်လီၤ. ယံာ်ထီၣ်ဝဲ တလါဘၣ်တလါ ဘၣ်ဆၣ်ယွၤတစံးဆၢဘၣ်. ယွၤဃုာ်ဒူၣ်ချ့အသးန့ၣ် လီၤ. ပဃုကညးယွၤလၢ တၢ်အဆၢတတဲာ်အပူၤ ဒ်သီးယွၤကမၤဂ့ၤထီၣ် ပဖိပလံာ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢ သ့ၣ်လၢသးတကပၤ ဘၣ်ဆၣ်ပထံၣ်လၢ အဝဲသ့ၣ် အတၢ်ရူလိာ်သးဒီးယွၤ ယံာ်ထီၣ်ဝဲန့ၣ်လီၤ.

တစဲးဘၣ်တစဲး ပတၢ်သးဟးဂီၤ တၢ်သးလၢာ်သ့ၣ်တဖၣ်ဟဲအိၣ်ထီၣ်ဝဲန့ၣ်လီၤ. တၢ်သးဟူးဂဲၤ ဒီးတၢ်သးစဲလၢ တၢ်ထုကဖၣ်အဖီခိၣ် လၢာ်ကွံၣ်ဝဲန့ၣ်လီၤ. လၢခံန့ၣ် ပထုကဖၣ် ဒ်တၢ်ဖဲပအိၣ်မ့ၤအကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်လၢပဘၣ်ယိၣ်လၢ ယွၤကဃုာ်ဒူၣ်ချ့ကဒီး ပတၢ်ထုကဖၣ်အဃိ ပတတဲတၢ်လၢ ပသးအိၣ်ဒီးပသးစဲနီၢ်နီၢ်လၢၤဘၣ်. မ့ၢ်တခါ, ပတဲတၢ်လၢ အကါတဒိၣ်ကဲၣ်ဆိး လၢပဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. လၢခံပမၤကတၢ်ကွံၣ် ပတၢ်ရူလိာ် ဘၣ်ထွဲဒီးယွၤန့ၣ်လီၤ.

ဆိကမိၣ်နဲတစီၢ်ဖိ ဘၣ်ဃးဒီး နတၢ်ထုကဖၣ် နတၢ်ရူလိာ်သးဒီးယွၤအဂ့ၢ်တက့ၢ်. မ့ၢ်နပာ်ကတီၢ် နတၢ်ထုကဖၣ် ဒ်သီးနတၢ်ထုကဖၣ်

ကဒိပ်ထိပ်အင်္ဂါ ခီဖျိနတ်သးဟးဂါ အယိန့ဉ်ဧါ.

• **တံသးဟးဂါလၢယွၤအဖီခိၣ်**– “ယနၣ်ဒီးယဃုလၢ ယွၤကမၤ ဘျါက့ၤ ပဖိမုၣ်ဖိဘၣ်ဆၣ်, ယဖိမုၣ် သံဝဲလၢ ခဲစၢ်တၢ်ဆါန့ဉ်လီၤ. ယသးဘၣ်ဒိ ဒီးယသး တံတံဝဲဒိန့ဉ်မးန့ဉ်လီၤ.”

• **တံသးဟးဂါလၢပုၤဂၤအဖီခိၣ်**– “ဖဲယသ့ၣ်ဒိန့ဉ်သးဖျိးလၢ ပုၤလၢယနၣ်န့ဉ်အိၤတဖၣ်အံၤ မၤဟးဂါ ယတၢ်အိၣ်မူအခါန့ဉ်, တၢ်ထုကဖၣ် မ့ၢ်တၢ်ကီခဲလၢယဂီၢ်န့ဉ်လီၤ.”

• **တံသးဟးဂါလီၤက့ၤပသး**– “ယအဲၣ်ဒီး, ယဆၢမုၢ်လၢ, ဒီးယတိၣ်ပၢ် ယကဃုထုကဖၣ် ဘၣ်ဆၣ် ယမၤယဲဒၣ်တန့ၢ်လၢ ယကထုကဖၣ်တၢ်အင်္ဂါန့ဉ်လီၤ.”

ဒိတၢ်အိၣ်မူလၢ အတဘၣ်လိာ်ဖိးဒုလိာ်သးတဖၣ် တၢ်နၣ်ဒီးတၢ် ဟ့ၣ်ကံၤဟ့ၣ်ဘါအသိး ပတၢ်ရုလိာ်ပသးဒီး ယွၤစ့ၢ်ကီး လိာ်ဘၣ်တၢ်နၣ်ဒီး တၢ်ဟ့ၣ်ကံၤဟ့ၣ်ဘါန့ဉ်လီၤ. အခိၣ်ထံးတပတီၢ်န့ဉ် ပကဘၣ်အၢၣ်လီၤဒီး ပကဘၣ်တဲဖျါ ပတၢ်ကီတၢ်ခဲန့ဉ်လီၤ. မ့ၢ်ဝံၤဒီး ပကဘၣ်မၤဟါမၢ်ကွံာ် ပတၢ်သးဟးဂါတဖၣ် ဒီးပကဘၣ်သ့ၣ်ထိာ်က့ၤ ပတၢ်နၣ်လၢယွၤအဖီခိၣ် န့ဉ်လီၤ. ပုၤကွဲးလံာ်အံၤ ကွဲးဝဲဒ်သိး ကမၤစၢၤက့ၤပုၤလၢ အသ့ၣ်ထိာ်က့ၤ တၢ်နၣ်လၢ ယွၤအဖီခိၣ်န့ဉ်လီၤ.

တချးလၢပလဲၤဒံးဆူညါဘၣ်ဒီး သးအိၣ်တဲဖျါတၢ်ဂ့ၢ်တစဲးန့ဉ် လီၤ. ဘၣ်မနုၤအယိ ပသးဟးဂါလၢ တၢ်အိၣ်မူလၢ အဆိတလဲအသးသ့ ဒီးတၢ်အိၣ်မူလၢအဂ့ၢ်အဝီအါသ့ၣ်တဖၣ်အယိလဲာ်န့ဉ် ယသ့ၣ်ညါယဲ တဆံး တက့ၢ်န့ဉ်လီၤ. ပကွၢ်ဆၢၣ်မဲာ်ဘၣ် တံသးဟးဂါ ဖဲယွၤပျဲတၢ် ကဲထိာ်သးလၢ ပုၤလၢပအဲၣ်အိၤသ့ၣ်တဖၣ် အတၢ်အိၣ်မူအပူၤန့ဉ်လီၤ. ယတၢ်သးဟးဂါ လၢယွၤအဖီခိၣ် အိၣ်ထိာ်ဝဲခီဖျိ Nathan အတၢ်အိၣ် ဆူၣ်အိၣ်ချ့ အယိ န့ဉ်လီၤ. Nathan အိၣ်ဖျဲာ်ထိာ် တၢ်ဆါလၢအမ့ၢ်ဝဲ immune deficiency န့ဉ်လီၤ. ပမ့ၢ်အိၣ်ဒီးတၢ်ဆါအံၤန့ဉ် ပနီၢ်ခိအင်္ဂါ ဘါစၢ် ဒီးပတြီဆၢတၢ်ဆါ အဂုၤအဂၤတဖၣ် တန့ၢ်ဘၣ်န့ဉ်လီၤ. Nathan ဖိ အသးအန့ၣ်အလါ တဘျးန့ၣ်အပူၤ ခီဖျိတၢ်ဆါအံၤအယိ ကသါဝဲ အင်္ဂါ ကီခဲဒိန့ဉ်မးန့ဉ်လီၤ. ပဘါထုကဖၣ် ဘၣ်ဆၣ်ကစၢ်ယွၤ တစံးဆၢ ပတၢ်ထုကဖၣ်ဘၣ်. ပကွၢ်ထွဲအိၤလၢ တၢ်မုၢ်လၢတအိၣ်ဘၣ်အပူၤန့ဉ်

လီၤ. တၢ်ဆါဟံၣ် ကဲထီၣ် ဝဲဒၣ်တၢ်လီၤလၢ ပလဲၤညီၣ်န့ၣ်လီၤ.

ပမ့ၢ် Nathan ဖိ အဟံၣ်ဖိဃီဖိသ့ၣ်တဖၣ်အဃိ ပပွဲၤမးဒီး တၢ်ပျံၤတၢ်ဖးန့ၣ်လီၤ. ကစၢ်ယွၤတစံးဆာပတၢ်ထုကဖၣ် လၢပဃုတၢ်လၢ Nathan ဖိအဂီၢ်ဘၣ်, မ့ၢ်ပနၢ်ယွၤ ကသ့ဒီးဒါ. ကဲထီၣ်တၢ်သးဒ့ဒီ လၢပဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

ကသံၣ်သရၣ်တဲပုၤလၢ Nathan ဖိအ immune system ဖိ မျးကယၤ ကဂ့ၤထီၣ်က့ၤဝဲ ဖဲအသးပွဲၤထီၣ် သၢနံၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ကစီၣ် တခါအံၤ ဟ့ၣ်ပုၤတၢ်မုၢ်လၢ်တနီၤ ဘၣ်ဆၣ်ပမ့ၢ်ကွၢ်လၢအဂၤ တကပၤ န့ၣ် ပသ့ၣ်ညါလၢ Nathan ဖိ အ immune system င့ၣ် မျးကယၤန့ၣ် တြီဆၢ ဝဲတၢ်ဆါ တန့ၢ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. တကတီၢ်ဘၣ်တကတီၢ် ယကွၢ်လီၤ ယလံၤဖိ အနီၢ်ကစၢ်ဖိလၢ အတြီဆၢတၢ်ဆါတန့ၢ်ဒီး ယဃုထုကဖၣ် တၢ်လၢအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

ယတၢ်နၢ်လၢယွၤအဖိခိၣ် ဟးဂီၤဝဲ ဒီဖျိတၢ်ဆိကမိတခါလၢ, “တၢ်တမံၤမံၤ မ့ၢ်ကဲထီၣ်သးလၢ Nathan ဖိ” န့ၣ်လီၤ. တုၤတၢ်ဆၢ ကတီၢ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢ်ကွံၣ်ဝဲဒီး ယတၢ်ထုကဖၣ်တဖၣ် ဆီတလဲအသး န့ၣ်လီၤ. ယတဘျုးလီၤယသးလၢ တၢ်သးတမုၢ်လၢ Nathan ဖိ အတၢ်ဆါအဃိလၢဘၣ်. ယဃုထုကဖၣ်ဒၣ်တၢ်လၢ တၢ်ကတိၤစ့ၤဘီ န့ၣ်လီၤ. တဘျီဘျီ ယကနိဒီးယွၤ, တဘျီဘျီ ယအိၣ်ဘျီဝဲန့ၣ်လီၤ. လၢခံန့ၣ် ယစံးဒၣ် တၢ်ကတိၤ ယိယိဖိလၢအမ့ၢ်ဝဲ, “ယွၤဧၤ, မၤတၢ်အဂ့ၤ ကတၢ်လၢ အဘၣ်နသးတက့ၢ်. နသ့ၣ်ညါနဲ, ယနၢ်နၢ်ဒီးနတၢ်ဂ့ၤတၢ်ဝါ တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ယအဲၣ်ဒီးလၢ နကမၤဘျီက့ၤ ယလံၤဖိ, ဒီးယနၢ်လၢ နကမၤလၢပွဲၤဝဲန့ၣ်လီၤ.”

ဖဲ Nathan ဖိ ပွဲၤထီၣ်သၢနံၣ်န့ၣ်, တၢ်ဘၣ်ကူဘၣ်ကံၣ် ဒီးတၢ်ဆါ စ့ၤလီၤဝဲန့ၣ်လီၤ. ယွၤအတၢ်သးကညီၤ ဒုးကဲထီၣ် Nathan ဖိလၢ ပုၤတဂၤ လၢအမၤနၢ်တၢ်ဆါ immune deficiency လၢ ပုၤအဂၤ ဖိ မျးကယၤ အကျါတဂၤန့ၣ်လီၤ.

ယသိၣ်လိန့ၣ်လိယသးလၢ ယကအိၣ်ဒီးတၢ်နၢ်လၢယွၤအဖိခိၣ်, ဖဲယအိၣ်မူလၢဟီၣ်ခိၣ် လၢပပၤဃၢ်အီၤ တန့ၢ်ဘၣ်အပူၤ ဒီဖျိ တၢ်ထုကဖၣ်န့ၣ်လီၤ. တဘျီဘျီ ယသးခုဘၣ်ယဲလၢ ယွၤစံးဆၢ

ယတံထုကဖဉ်အဃိ၊ ဒီးတဘျီဘျီ ယတဒီးန့ၣ်ဘဉ် တံးစံးဆာဘဉ်၊
ဘဉ်ဆဉ်သန့က့ ယမၤ လိယသးလာ ယကအိဉ်ဒီးတံးသးခုဖဲယခိး
ယွၤအတံးစံးဆာအခါန့ၣ်လီၤ.

“ဖဲယအိဉ်လာ ယွၤအဂီၤထံးအမဲၣ်ညါန့ၣ်၊ ယထံဉ်ဝဲ
လာ ယတဃုကိၣ်ဃုဂီၤတံး လၢယွၤအအိဉ်ဘဉ်န့ၣ်
လီၤ.”

—Francis Schaeffer

ယဃုထံဉ်လီၤက့ၤယသးလာ ယမၤကမဉ်ဘဉ်ယွၤ ဒီဖျိ တံးဆာ
ကတီၢ်လၢ တံးဂ့ၢ်တံးကျိၤတဖဉ် လၢအမၤဟးဂီၤ ယသ့ၣ်ယသးအဃိ
န့ၣ်လီၤ. ယအဲၣ်ဒီးမၤန့ၢ် တံးစိတံးကမီၤ ဒ်စီၤအ့ၤလံယၤအသိး
ဒ်သိးယကဟၤ ဃာ်နီၢ်ခိ အတံးအိဉ်ဆူၣ်အိဉ်ချ့န့ၣ်လီၤ (ယၤကိၢ် ၅:၁၆-
၁၈). ဒီးတံးဆာ ကတီၢ် လၢယလဲၤဒီဖျိတဖဉ်အပူၤန့ၣ်၊ ယမၤလိန့ၢ်ယဲ၊
တံးန့ၢ်နီၢ်လၢ တံးထုကဖဉ်အပူၤ၊ တမ့ၢ်လၢပကပာ်ထီၣ် ပတံးမိဉ်န့ၢ်
သးလိတဖဉ် လၢ ယွၤအဖိခိဉ်န့ၣ်ဘဉ်လီၤ. လၢအလီၢ်န့ၣ်၊ ယထံဉ်က့ၤ
တံးသိဉ်တံးသီ ယိယိ ဖိလၢ အဒိဉ်ဝဲယိဝဲ၊ ဒ်သိးယကအိဉ်ဒီးတံးန့ၢ်လၢ
တံးထုကဖဉ် အဖိခိဉ်န့ၣ်လီၤ. တံးသိဉ်တံးသီတဖဉ်အံၤ တဒီးသန့ထီၣ်
အသးလၢ၊ ပတံးသ့တံး ဘဉ်လၢအမ့ၢ်ဝဲ၊ ပကတီၤတံးသ့ ဒီးထူးန့ၢ်ပူၤသး
(မ့) တံးန့ၢ်ပာ်တံး လီၤတံးလီၤဆဲး လၢသ့ၣ်လၢသးတကပၤန့ၣ်ဘဉ်
လီၤ. တံးသိဉ်တံးသီတဖဉ် အိဉ်ဒီးအသူးအသ့ၣ်တဖဉ်လၢ အမ့ၢ်ဝဲ
ABC ဒီးဆူညါန့ၣ်လီၤ. တံးသ့ၣ် တဖဉ်မ့ၢ်တံးလၢ ယမၤလိန့ၢ်လၢ
ယွၤအတံးထုကဖဉ်ကိန့ၣ်လီၤ.

တၢ်က့ၤကဒါက့ၤဆူ တၢ်အခိၣ်သ့ၣ်ထံး

APPROACH GOD THROUGH A MEDIATOR

သးဘူးနသးဆူယွၤ ခီဖျိပုၤခၢၣ်စး (ပုၤတၢ်ဘၢၣ်စၢၤ)

တၢ်ဒုးကဲထီၣ် တၢ်ဘၢၣ်စၢၤ မ့ၢ်ယွၤအတၢ်သးတၢ်ကျဲၤန့ၣ်လီၤ. ယွၤသ့ၣ်ညါဝဲလၢ ပအိၣ်ဒီးတၢ်ကီၢ်တၢ်ခဲလၢ ပကနၢ်အီၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ် ယွၤတပၣ်သ့ၣ်ညါအသးလၢ တၢ်အာတၢ်သီလၢ ပမၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် ဘၣ်လီၤ. လၢတၢ်အံၤအဃိ ယွၤဘၣ်ဒုးကဲထီၣ်ပုၤတၢ်ဘၢၣ်စၢၤန့ၣ်လီၤ. ယွၤဆူလီၤအဖိခွါထဲတဂၤဇီၤ လၢအနၢ်ပၢ်ပုၤဒီးအသးအိၣ်ပုၤ, ဒ်သိး အကမၤစ့ၤလီၤ တၢ်လီၤဆိတၢ်ဂ့ၢ်လိာ်ဘိလိာ်တဖၣ် လၢအအိၣ်လၢယွၤဒီး ပုၤကညီ အဘၢၣ်စၢၤန့ၣ်လီၤ. တကတီၢ်ဃီန့ၣ် ဖိခွါအံၤ နဲၣ်ဖျါထီၣ် ပုၤကညီတဖၣ်, မူခိၣ်ဘီမ့ၢ် အတၢ်ဘျူးတၢ်ဖိၣ်အတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ဝါတဖၣ်န့ၣ် လီၤ. ပုၤတၢ်ဘၢၣ်စၢၤ တဂၤအံၤမ့ၢ်တၢ်တမံၤဃီ ဒ်သိးဒီးပုၤအဃိ အဝဲဘၣ် ကွၢ်ဆၢၣ်မဲာ်ဒီး ဘၣ်မၤဃါဃုာ်အသးဒီး ပတၢ်ကီၢ်တၢ်ခဲတဖၣ် တုၤဒၣ်လဲာ် အဝဲဘၣ်ကိးထီၣ်ဝဲလၢ, “ယကစၢ်ဇၢ, ယကစၢ်ဇၢ, ဘၣ်မနုၤလၢ နလဲၤ သဒၣ်ယၤလဲာ်” (မၢ်ကူး ၁၅:၃၄). မ့ၢ်ဝဲန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ် သာသီပူၤကွံာ် ဒီး, တၢ်ဆၢကတီၢ်လၢ တၢ်တဲဖျါအီၤတသ့ အပတီၢ်န့ၣ်, ပုၤတၢ်ဘၢၣ်စၢၤ တဂၤအံၤ မၤန့ၢ်ကွံာ် ဟီၣ်ခိၣ်အတၢ်ကီၢ်တၢ်ခဲ, ခဲလၢာ်န့ၣ် ပသ့ၣ်ညါဘၣ်ဝဲ ဖျိဖျါဖျါန့ၣ်လီၤ. ခီဖျိပုၤတၢ်ဘၢၣ်စၢၤ အတၢ်တူၢ်သံအသးအဃိ, အဝဲသး ကွံာ်တၢ်နိးတၢ်ဘျူး, တၢ်တြီဃာ်လၢ အမၤလီၤဖးယွၤဒီးပုၤကညီ အတၢ်ရု လိာ်သးအပူၤန့ၣ်လီၤ.

ပကအိၣ်ဒီးလၢ တၢ်ဒဲးဘးအပူၤ, ပသးအတၢ်ထံၣ်သ့ၣ်တဖၣ် ကစံးဒဲးဝဲ ခီဖျိပတၢ်မိၣ်န့ၢ်သးလီၤတဖၣ်, တၢ်ပာ်ထီၣ်ထီသး, တၢ်ခိၣ်ကိၤ သ့ၣ်တဖၣ်အဃိန့ၣ်လီၤ. ပကထံၣ်လီၤက့ၤပသးလၢ ပကပွဲၤမးဒီး တၢ်ပီၤယၢ် လီၤက့ၤသး, ပသးကဒံကဒါလၢ တၢ်လၢယွၤမၤဝဲလၢ ပတၢ် အိၣ်မူအပူၤ အဃိဒဲးန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ် ပတထံၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢ ပသး က ကဒံကဒါ လၢ ယွၤအတၢ်အဲၣ်အပူၤ နီတခိၣ်လၢဘၣ်န့ၣ်လီၤ. ပတဂ့ၢ် လိာ်ဘိလိာ် တၢ်ဘၣ်ဃး ယွၤအတၢ်တကဟုကယာ်ပုၤ, ယွၤတမၤစၢၤပုၤ

လာပတ်ကီတံခဲ (မှ) ယွၤပျဲ ပလီၤဃံၤလၢ ပတ်အိၣ်မူအပူၤ အဂံၢ်န့ၣ်ဘၣ်လီၤ. ဒ်န့ၣ်အသိး လာပတ်ထုကဖၣ်အပူၤန့ၣ် ပကအိၣ်ဒီး တံလီၤတံတခါလၢ အမ့ၢ်ဝဲ, ယွၤအဲၣ်ဒီးကတိၤတံဒီးပုၤ အါန့ၢ်ဒီး ပအဲၣ်ဒီးကတိၤတံဒီးအီၤ န့ၣ်လီၤ.

ပုၤခါစးတဂၤ မ့ၢ်တအိၣ်ဘၣ်န့ၣ် ပကအိၣ်ဒီးဒီး တံသးဒုဒီ လၢ, ယွၤဒိကန့ၣ်ပတ်ထုကဖၣ်ခါ, တဒိကန့ၣ် ပတ်ထုကဖၣ်ခါ, ဖဲပထုကဖၣ် အကတိၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်သ့ၣ်သ့ၣ် ပကဆိကမိၣ်လၢ ယွၤ တကဟုကယံၣ်ပုၤဘၣ်, မ့ၢ်လၢတံဆာကတိၤလၢ ပဘၣ်ကွၢ်ဆာၣ်မဲၣ် သ့ၣ်တဖၣ်အယိၣ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ် တံပနီၣ်လၢပုၤခါစးတဂၤ ဘၣ်ဒီး သံအသးလၢသ့ၣ်ဖျၢၣ် ထုၣ်စုညါန့ၣ် ဟ့ၣ်က့ၤပုၤတံနံၣ် ဖဲပထုကဖၣ် ဒ်သိးပကမၤဘူးပသးဒီးယွၤန့ၣ်လီၤ. ပဟံးန့ၢ်က့ၤ တံဂံၢ်တံဘါလၢ တံပနီၣ်အံၤ, ဒီဖျိ ပတ်ဒဲးဘး ပတ်ကမၣ်အယိၣ် အလီၢ်တအိၣ်လၢ ပကဘၣ် ဘၣ်ယိၣ်လၢ ပကမၤ ဘူးပသးဒီးယွၤဘၣ် န့ၣ်လီၤ. ပတလဲၤ ဆူယွၤအအိၣ်လၢ ပမံၤပနီၣ်ကစၢ်ဒ် ပဝဲဘၣ်. ပတလဲၤဆူယွၤအိၣ်လၢ တံကတိၤလၢပဃုထာအီၤလၢ ပကကတိၤသ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်. ပတလဲၤဆူယွၤ အအိၣ် ဒီဖျိပုၤတဂၤလၢ အလူလီၤဂံၢ်လီၤ အသ့ၣ် လာပတ်ဒဲးဘး အယိၣ်န့ၣ်လီၤ. ပသးဃီၤပသးဆူ ယွၤအအိၣ် ဒီဖျိကစၢ်ယုၣ်ရှုးခရံၣ်လၢ အမ့ၢ်ယွၤအဖိသးဘိန့ၣ်လီၤ. ဒီဖျိလၢ အဝဲဒ်အမံၤ ဒီးအတံၢ်ဂုၤတံဝါ သ့ၣ်တဖၣ်အယိၣ် ပတလဲၤဆူယွၤအအိၣ်သ့ၣ်န့ၣ်လီၤ.

တံအိၣ်ဒီးတံနံၣ်လၢ တံလုၢ်တံဟံၣ်လၢအပူၤကွံၣ် - တံလုၢ်တံဟံၣ် မ့ၢ်တံတမံၤလၢယွၤအသးကူၣ်တံလၢပဂီၢ် ဒ်သိးပကမၤဘူးပသးဒီး အီၤန့ၣ်လီၤ. တချူးလၢပုၤခါစးတဂၤ ဟဲဒီးအခါန့ၣ် ပုၤအိၣ်စရုလးဖိ တဖၣ် မၤတံလုၢ်တံဟံၣ်လၢ ဒဲစီဆံၣ် ဒီးတံလုၢ်ဟံၣ် ဒ်သိး အကသူးဘူး ဃီၤအသး ဆူယွၤအအိၣ်န့ၣ်လီၤ. လၢအါနံၣ် အါလါအတိၢ်ပူၤ ယွၤဒုးနဲၣ် ဖျါထီၣ် ပုၤအိၣ်စရုလးဖိလၢ ဒီဖျိတံသ့ၣ် အတံလုၢ်တံဟံၣ် မ့ၢ်တံအိၣ် ထံးခိၣ်ဘိလၢ ကသူးဘူးအသးဆူ ယွၤအအိၣ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ခရံၣ် အတံဟဲ ဒီးတူၢ်တံလၢပဂီၢ်အံၤ ဒုးထံၣ်က့ၤပုၤလၢ တံလုၢ် တံဟံၣ်လၢ တံမၤတံတဖၣ်အံၤ မ့ၢ်တံအဒိ အတံတခါလၢ ဟံၣ်ဖျါထီၣ် အဖိခွါ အတံတူၢ်တံဖျိၣ်ဖးဒိၣ် ဒီးအတံဒီးသံအသးန့ၣ်လီၤ.

တၢ်လုၢ်ဟံၣ် မ့ၢ်တၢ်လီၤလၢ အဟံၣ်ဖျါထီၣ် ယွၤအိၣ်ဝဲဆိးဝဲအလီၤ
ဒီးမ့ၢ်တၢ်လီၤလၢ ပုၤဆိၣ်ကဲၤတၢ်နၢမူတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. တုၤတၢ်နၢမူတဖၣ်
ပုၤဆိၣ်ကဲၤဝဲန့ၣ် အတၢ်နၢမူတဖၣ် ဟဲၤဟးထီၣ်ဝဲန့ၣ်လီၤ. တၢ်နၢမူတဖၣ်
မ့ၢ်တၢ်အဒိလၢ တၢ်ထုကဖၣ်လၢ အဘၣ်ယွၤအသးန့ၣ်လီၤ. တၢ်လုၢ်နၢမူ
တဖၣ် ဘၣ်တၢ်ဆိၣ်ကဲၤအီၤလၢ လၢၤသ့ၣ်လး လၢအအိၣ်လၢ တၢ်လုၢ်
လီၤန့ၣ်လီၤ (၂ မိၤ၅၅ ၃၀:၇-၁၀). လၢယွၤအတၢ်ဆိကမိၣ်အပူၤန့ၣ်,
တၢ်လုၢ် တၢ်ဟံၣ်ဒီးတၢ်ထုကဖၣ်န့ၣ် အိၣ်ဒီးတၢ်ဘၣ်ထွဲလိာ်သး, လၢပမၤ
အီၤဒိသိး ပကသုးဘူးပသးဆူအအိၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ဘၣ်ထွဲလိာ်သးလၢ အအိၣ်လၢတၢ်ထုကဖၣ် ဒီးတၢ်လုၢ်တၢ်
ဟံၣ် အဘၣ်စၢ မ့ၢ်ဒၣ်ပုၤခၢၣ်စးတဂၤ မၤဝဲလၢပဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ခၢၣ်စးတဂၤ
အံၤ လုၢ်ထီၣ်တၢ်လုၢ်လၢ ယွၤတူၢ်လိာ်ဝဲဒီးဟ့ၣ်စ့ၢ်ကိးပုၤ တၢ်ကံၢ်တၢ်ဘါ
လၢ ပကလဲၤဆူယွၤအဂီၢ်ထံး ဒိဖျါအဝဲဒၣ်အမံၤန့ၣ်လီၤ. ဒိဖျါ တၢ်နၢန့ၣ်
တၢ်ဂ့ၢ်ခိၣ်ထံး ဒိသိးအံၤအယိ, ပုၤကွဲးလံာ်ဇူၤတြံၤတဂၤ စံးဝဲဒၣ်-

မၤသးဒ်န့ၣ်ဒီး, မ့ၢ်ပအိၣ်ဒီး ပုၤလုၢ်တၢ်အခိၣ်ဖးဒိၣ်လၢ အလဲၤန့ၣ်
ဆူမူခိၣ်, ယွၤအဖိခွါယုာ်ရှူးတဂၤ သတးဒီး, မ်ပဟံးဃာ် တၢ်အာၣ်
လီၤ အီၤလီၤသပုၢ်တၢ်တက့ၢ်. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ပအိၣ်ဒီး ပုၤလုၢ်တၢ်
အခိၣ်လၢ အသးကညီၤ ပကံၢ်စၢ်ဘါစၢ်တသ့ဘၣ်န့ၣ်, တမ့ၢ်ဘၣ်,
မ့ၢ်အဘၣ် တၢ်လုပစီ ကိးအမံၤဒဲး ဒ်ပဝဲအသိးန့ၣ် ဘၣ်ဆၣ်ဒီး,
အတၢ်ဒဲးဘး တအိၣ်ဘၣ်. မၤသးဒ်န့ၣ်ဒီး, ဒ်သိးပကဒိးန့ၣ်
တၢ်သးကညီၤ, ဒီးထံၣ် န့ၢ်တၢ်ဘျူးတၢ်ဖိၣ် ဖဲတၢ်မၤစၢၤ
အဆၢကတီၢ်အပူၤဒီး, မ်ပသုးဘူးပသး အိၣ်ဒီး ပသးခူတလုၢ်ဆူ
တၢ်ဘျူးတၢ်ဖိၣ် အလီၤပစိာ်န့ၣ်တက့ၢ် (ဇူၤတြံၤ ၄:၁၄-၁၆).

ဒ်လံာ်စီဆုံအဆၢအံၤ ဟံၣ်ဖျါအသိး, ပအိၣ်လၢယွၤအဂီၢ်ထံးန့ၣ်
လီၤကံၢ် ဒ်ပအိၣ်လၢယွၤအလီၤပစိာ်အဒါပူၤန့ၣ်လီၤ. Europe ဒီး Mid-
dle East န့ၣ်, စီၤပၤအလီၤပစိာ်တဖၣ် ဘၣ်တၢ်ကယၢကယဲ
ဒီးဘၣ်တၢ်မၤ ပုၤအီၤဒီး စီၤပၤအခုအပုၤ, ပဒိၣ်ပပုၢ်တဖၣ် အါအါဂီၢ်ဂီၢ်
လီၤတံာ်လီၤဆဲးန့ၣ် လီၤ. ပုၤပတီၢ်မုၢ်တဖၣ် မ့ၢ်လဲၤန့ၣ်ဆူ
စီၤပၤအလီၤပစိာ်အဒါပူၤန့ၣ် ကပျံၤတၢ်ဖုးတၢ် ဒီးကထံၣ်လီၤအသးလၢ
အမ့ၢ်တၢ်အဆံးအသိး ပဝဲစ့ၢ်ကိး ပကအိၣ်ဒီးသးဒ်အံၤအသိး,

ဖဲပသုးဘူးပသးဆူယွၤအအိၣ် ခိဖျိတၢ်ထု ကဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ် ခိဖျိ ခရံၣ်အိၣ်ဝဲလၢ တၢ်ဘၣ်စၢၤ ဒီးန့ၣ်ဟံၣ်ပုၤ အဃိ, ပအိၣ်က့ၤဒီးတၢ်နၢ် ဖဲပသုးဘူးပသးဆူယွၤအအိၣ်န့ၣ်လီၤ. ပတဆိကမိၣ်စ့ၢ်ကိးလၢ ပမ့ၢ်ပုၤတဂၤလၢ အတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်တအိၣ် ဘၣ်ဆၣ် ဆွံန့ၣ်လီၤအသး န့ၣ်လီၤ. ပသုးဃီပသးဆူယွၤအအိၣ် သ့ဒၣ်ခိဖျိ ယွၤ အဖိခွါအမံၤ ဒီး အတၢ်ဂုၤတၢ်ဝါအဃိန့ၣ်လီၤ. ဖိခွါအမံၤဒီးအတၢ်ဂုၤတၢ်ဝါ တဖၣ်ဟ့ၣ်ပုၤ တၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ် လၢပကလဲၤန့ၣ်ဆူ ဟံၣ်အအိၣ်ကိးဆၢကတီၢ် ဒဲးန့ၣ်လီၤ. ပအိၣ်ဒီး တၢ်ကွဲးမ့ၢ်အပနီၣ်လၢ အအိၣ်ဒီး စီၤပၤအတၢ်စဲပနီၣ်အဃိ, ပထုကဖၣ်သ့ဝဲ ကိးကတီၢ်ဒဲး, တၢ်မၤသ့ကိးကလုာ်ဒဲး, တၢ်လိၣ်အမံၤမံၤ ဒီးလၢတၢ်ကွဲးဆၢၣ်မဲၣ် ကိးကလုာ်ဒဲးအပူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤ မ့ၢ်ဒၣ်လၢ “ တၢ်ဘျူးတၢ်ဖျိၣ်အလီၢ်ပစိာ် ” အဃိန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဘျူးတၢ်ဖျိၣ် မ့ၢ်တၢ်သးကညီၤလၢ ပတကြားဝဲဘၣ်ဝဲန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဘျူးတၢ်ဖျိၣ် မ့ၢ်တၢ် မၤစၢၤလၢ တၢ်တဂုၤတဝါအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဘျူးတၢ်ဖျိၣ် မ့ၢ်တၢ်မၤစၢၤ တမံၤ လၢပုၤအခၢ်စးတဂၤ ဟ့ၣ်ပုၤဒီးမၤကံၢ်မၤကျၢၤန့ၣ်ပုၤန့ၣ်လီၤ.

အိၣ်ဒီးတၢ်နၢ်လၢ ပုၤသကွံာ်ကညးတၢ်တဂၤ လၢဆၢကတီၢ်ခဲအံၤ. ပဟဲ ဆူယွၤအတၢ်ဘျူးတၢ်ဖျိၣ်အလီၢ်ပစိာ် ဒီးတၢ်နၢ်န့ၣ်တၢ်လၢ ပုၤခၢ်စးတဂၤ အဖိခိၣ်သ့ဝဲ မ့ၢ်လၢအဝဲတဆိတ့ၢ်အတၢ်ဖိးတၢ်မၤအဃိန့ၣ်လီၤ. အခဲအံၤ ဒၣ်လဲၣ် အဝဲဆ့ၣ်နီၤဝဲလၢ ယွၤအစုထွဲတခီ ဒီးဃုကညး တၢ်လၢပဂီၢ်န့ၣ် လီၤ (ရိမုၤ ၈:၃၄). ခိဖျိအတၢ်ညိကွံာ် သးအဂုၤအဝါအဃိ အဝဲကဲထီၣ် ပုၤဃုကညးစၢၤတၢ်လၢပဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲအိၣ်ဝဲဒီးဟံၣ်လၢ လီၢ်ပစိာ်အဒး ပုၤ ဒီးကတီၢ်တၢ်ဒီးဟံၣ်လၢပဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်မၤဖိ စီၤယိၤဟၣ် ဟံၣ်ဖျါဝဲတၢ် အံၤ ဒ်အဖိလၢ်အသိးလီၤ.

“ဒီးပုၤမ့ၢ်မၤတၢ်ဒဲးဘးတဂၤဒီး, ပုၤသကွံာ်ကညးန့ၣ်ပဂီၢ်လၢ ဟံၣ်အအိၣ် န့ၣ်အိၣ်တဂၤလီၤ. အဝဲဒၣ်မ့ၢ် တၢ်တီတၢ်လီၤ ယ့ၣ်ရှုးခရံၣ်တဂၤန့ၣ် လီၤ. ဒီးအဝဲဒၣ် မ့ၢ်တၢ်မၤပူၤဖျဲး ပတၢ်ဒဲးဘး, ဒီးတမ့ၢ်ဘၣ်ထဲ ပတၢ် ဒဲးဘးပဝဲဇိဘၣ်. မ့ၢ်ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခဲလၢ် အတၢ်ဒဲးဘးစ့ၢ်ကိးလီၤ ” (၁ ယိၤ ၂:၁-၂). ”

ဘၣ်မနုၤ ပအဲၣ်ဒီးက့ၤကဒါက့ၤဆူ ပလီၢ်ခံလဲၣ်. ဘၣ်မနုၤ ပမၤယံၢ်မၤနီၢ်ပသးဒီး ဆိကမိၣ်လၢ ပတကြားဝဲဘၣ်ဝဲလၢ ပကထုကဖၣ်

ဖဲကစၢ်ခရံၣ်အနီၣ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲ တူၢ်သံအသး လုၢ်ထီၣ်ပၢ်ထီၣ်အသး, ဒီး ခဲကနီၣ်အံၤဒၣ်လဲၣ် ဃုကညးတၢ်လာ ပၢ်အိၣ်လာပဂီၢ်အဃိန့ၣ်လဲၣ်.

BEHONEST ABOUT YOUR COMPLAINTS

အိၣ်ဒီးတၢ်သူၣ်တီၣ်သးတီၣ် ဘၣ်ဃးဒီး နတၢ်လိာ်ကွီၢ်တဖၣ်

ယွၤအဲၣ်ပုၤလာအကတိၤတၢ် တီတီလိၤလိၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်တီ တၢ်လိၤ မ့ၢ်တၢ်တမံၤ လာအအိၣ်လာယွၤ အသးကံၢ်ပူၤ ဒီးမ့ၢ်ယွၤ သကံာ် ပဝး တမံၤန့ၣ်လီၤ. ယွၤသးဟ့ၢ်တၢ်ခံး, တၢ်ဂူသူၣ် ဒီးတၢ်ကဘျံးကဘျၢ် န့ၣ်လီၤ. တၢ်ခံးမ့ၢ်ယွၤ အဒုၣ်အဒါန့ၣ်လီၤ. အဃိသတးဒီး တၢ်ဂ့ၢ်ခံာ်တီ တဘီ လာပကမၤလိၤန့ၢ် ပသးဒ်သိး ပကအိၣ် ဒီးတၢ်နာ်လာ တၢ်ထုက ဖၣ်အပူၤ မ့ၢ်ဝဲ, ပကဘၣ်အိၣ်ဒီး တၢ်တီတၢ်လိၤလာ တၢ်အိၣ်လာ ပသးပူၤ န့ၣ်လီၤ. ယွၤတူၢ်လိာ် ပတၢ်လိာ်ကွီၢ်တဖၣ်, ပတၢ်သးတဆးတဖၣ်, ပတၢ်ပျံၤတၢ်ဖုးသ့ၣ်တဖၣ်ဒီး ပတၢ်တလာတပွဲၤ သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ယွၤ တကမၤကမၢ်ဒီး တပျံၤတဖုးလာ ပတၢ်သးဒိၣ်, ပတၢ်သးဒုဒိ, ဒီးပတၢ်ဃု ကညးလာ အလီၤကံာ်ဒ် ဖိသ့ၣ်တဖၣ် အတၢ်ဃု တဖၣ်အသိးန့ၣ်ဘၣ်လီၤ.

တၢ်လာယွၤတဘၣ်အသး သ့ၣ်တဖၣ်မ့ၢ်ဝဲ တၢ်လီၤတၢ်ဝုၤ, တၢ်စံး ပတြာၤလာပထးခိၣ်ဖံး, တၢ်ဘူၣ်ထီၣ်ဘါထီၣ်လာပသးတပၣ်, တၢ်ကတိၤ လာအတမ့ၢ်လာသးဒီးဖျၢၣ်ဒီး ကတိၤဝဲခဲအံၤခဲအံၤ, တၢ်တအိၣ်ဒီးတၢ်ပီၢ် ယၢ်လီၤက့ၤပသး နီၢ်နီၢ် တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ပကဘၣ်မၤယံၤဒီး ပၢ်တ့ၢ်ကွံာ် တၢ်လာ ပမၤညီၤန့ၢ် လာအမ့ၢ်ဝဲ တၢ်မၤဘာဃာ် တၢ်မ့ၢ်လာပပျံၤတၢ်အဃိ, တၢ်ကတိၤကဘျံးကဘျၢ်လာ ထုးန့ၢ်ပုၤသးဒီး တၢ်ကတိၤလာအဖျါထဲ လာ ခိသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. လာအလီၤန့ၣ် ပကဘၣ်သူၣ်ထီၣ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီ, တၢ် တီတၢ်လိၤ လာအမ့ၢ် တၢ်ထုကဖၣ် အခိၣ်ထံးခိၣ်ဘိၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ထုကဖၣ်လာ အပွဲၤဒီးတၢ်အဲၣ်ထူ အဲၣ်ယွၤ တမ့ၢ်တတီ မ့ၢ်တၢ် လာယွၤတတူၢ်လိာ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ထုကဖၣ် ဒ်သိးအံၤ တပၢ်ဖျါ ထီၣ်ပသးအတၢ်စီတၢ်ဆ့ၣ် နီၢ်နီၢ်န့ၣ်ဘၣ်လီၤ. ဒ်သိးပကလဲၤ ဆူယွၤအတၢ် ဘျးတၢ်ဖိၣ်အလီၢ်ပစီာ် အိၣ်ဒီးတၢ်နာ်လာ တၢ်ထုကဖၣ်အပူၤန့ၣ် ပက အိၣ် ဒီးတၢ်တီတၢ်လိၤ ဖဲပထုကဖၣ်အကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဒ်သိးပကအိၣ်ဒီး တၢ်တီတၢ်လိၤလာ တၢ်ထုကဖၣ်အပူၤအဂီၢ် ပလိၣ်ဘၣ် တၢ်ဆၢ

ကတိာ်လၢ ပကဃုသ့ၣ်ညါလီၤက့ၤပသး ဒီးတၢ်အၢၣ်လီၤ ပတၢ်ကမိၣ် န့ၣ်လီၤ. ပက ဘၣ်တဲယွၤလၢ တၢ်လၢပပလၢ်ဘၣ်အိၤနီၢ်နီၢ်, တၢ်လၢ ပဆိကမိၣ်လီၤက့ၤပသး, ပတၢ်ကီတၢ်ခဲ ဒီးပုၤကညီသ့ၣ်တဖၣ်, ပတၢ် လိၣ်, ပတၢ်တံာ်တံာ်, ပတၢ်မိၣ်န့ၣ်သးလီၤတဖၣ်, ဒီးတၢ်မၤသး လၢညါ ပသ့ၣ်နီၣ်အိၤ ဒီးမၤဆါ ပသးတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒ်န့ၣ်အသိး, ပကအိၣ်ဒီး တၢ်သးတီၤလၢအမ့ၢ်ဝဲ, ပတၢ်မိၣ်န့ၣ်သးလီၤသ့ၣ်တဖၣ် ကဘၣ်မ့ၢ်တၢ်လၢ တၢ်ဘၣ်ယွၤအသးန့ၣ်လီၤ. ပတူၢ်လိာ် ယွၤအတၢ်ဘၣ်သးမ့ၢ်တသ့ဘၣ် န့ၣ်, ပကဘၣ်ထံၣ် တၢ်လၢအကဝီၤတခီ, ဒီးပကဘၣ်ဃုယွၤ တၢ်မၤစၢၤ လၢ ပကမၤန့ၢ်ကွံာ် ပတၢ်ထီၣ်ဒုၣ်ထီၣ်ဒါယွၤ ဒီးပတၢ်သးတဆးသ့ၣ်တဖၣ် န့ၣ်လီၤ.

တၢ်န့ၣ်န့ၣ်တၢ်လၢ ယွၤအစိကမီၤ လၢကမၤစၢၤ ပုၤလၢပကန့ၢ်ပာ်လီၤ က့ၤပသး. ဖဲပအဲၣ်ဒီးသ့ၣ်ညါ တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤလၢ အိၣ်လၢပပူၤန့ၣ်, ယွၤလၢ အသ့ၣ်ညါပသ့ၣ် ပသးတဂၤ မၤစၢၤပုၤ ဒ်သိးပကသ့ၣ်ညါလီၤက့ၤပသး သ့ဝဲန့ၣ်လီၤ. ပုၤကွဲးထါစံးထီၣ်ပတြၢၤစံးဝဲဒ်အံၤ “ယွၤဧၤ, ဃုကွၢ်ထံၤယၤ, ဒီးန့ၣ်ညါယၤလီၤ” (စံး ၁၃၉ :၁). စီၤဒၤဝဲးစံး စီၤရှုလီၤမိၤလၢ, “ယွၤ ဃုတၢ်လၢကယဲၢ်ပုၤအသးကံာ်ပူၤ, ဒီးန့ၢ်ပာ်ကယဲၢ်ပတၢ်ဆိကမိၣ် အတၢ်ကူၣ်လီၤ” (၁ ကွဲး ၂၈ : ၉).

ဒ်သိးပကဃုသ့ၣ်ညါလီၤက့ၤပသးအဂီၢ် ပလိၣ်ဘၣ် တၢ်ထု ကဖၣ် တကးဒီးဘၣ် ပလိၣ်ဘၣ်ဒ် ယွၤကလုာ်ကထါ လံာ်စီဆုံအဆၢ သ့ၣ်တဖၣ် လၢပကဖးအိၤ ဒ်သိးကဒုးနဲၣ်ပုၤတၢ်အိၣ် လၢပသးကံာ်ပူၤ တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. လံာ်စီဆုံဒုးနဲၣ်ပုၤလၢ ပသးအသဟီၣ်အဒိၣ်အယိာ်လၢ အိၣ်လၢပပူၤ, ဒီးတၢ်လၢ ထီၣ်ဂဲၤပသး နီၢ်နီၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. လံာ်စီဆုံ ဆုၤပုၤဆူ ပသးအသန့ၢ်လၢပပာ် တဒၢတၢ်, ပသးအကဆူးကတုၤ လၢပပာ်ခူသ့ၣ် တၢ်သးက့ၣ်, တၢ်သးဟ့, တၢ်သးဆါလၢပပူၤန့ၣ်လီၤ. ပဟဲစိာ်ပတၢ်သးက့ၣ်, တၢ်သးကါ, တၢ်သးဟ့, တၢ်သးဆါတဖၣ်လၢ ယွၤအမဲာ်ညါ သ့ဝဲခီဖျိပထု ကဖၣ်တီတီလီၤလီၤန့ၣ်လီၤ. ပကဘၣ်ဃု တၢ်မၤစၢၤလၢယွၤလၢကမၤ စၢၤပုၤ, ဒ်သိးပကမၤန့ၢ် တၢ်ဖဲဘၣ်ဃါဃုာ် လိာ်ပသးဒီး သးအအာအသီ တဖၣ်အခါန့ၣ်လီၤ.

“ပကဘၣ်ပၣ်တၢ်ကွၢ်တၢ်ကတိၤလၢအဖျါထဲခိ, ဒီးပကသ့ၣ်ထီၣ်တၢ်တီတၢ်လိၤလၢပတၢ်ထုကဖၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ.”

ပမ့ၢ်မၤဒ်အံၤဒီး ပကမၤန့ၢ်တၢ်န့ၢ် လၢတၢ်ထုကဖၣ် အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲပယုတၢ် လၢယွၤကဒုးန့ၣ်ပူၤန့ၣ် ယွၤကမၤလၢပုၤ ပတၢ်ယုန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်သ့ၣ်သ့ၣ် ယွၤကဒုးန့ၣ် ပူၤတဘျီဃီဘၣ်. ဖဲယွၤအဆၢကတီၢ်ဒီးယွၤ အကျဲပူၤန့ၣ် ယွၤကအိးထီၣ်ယၣ်ဘျး သဒၢလၢအမ့ၢ်, တၢ်သမၤ တၢ်ဟၤဃၢ်, ဒ်သိးပကထံၣ်လိၤက့ၤပသးန့ၣ်လီၤ.ဘၣ်ဆၣ်ယွၤကအိးထွဲကွၢ်ထွဲပူၤ ဖဲအဝဲအိးထီၣ်ယၣ်ဘျးသဒၢန့ၣ်လီၤ.

- ယွၤကဟဲစိၢ်တၢ်သးဆါ လၢညါတဖၣ် ဒ်သိးပကဃါဃုၢ်လိၢ်သးဒီး ပကသးပုၤနီၣ်အီၤန့ၣ်လီၤ.
- ယွၤကမၤသ့ၣ်နီၣ် ပူၤလၢ, တၢ်အၢၣ်လီၤလၢ ပတဟၤဃၢ်သ့ၣ်တဖၣ် (မ့) ဒုၣ်ကမၤလၢပတဟ့ၣ်ဘၣ်ဒံးန့ၣ်လီၤ.
- ယွၤကဒုးကလၢၢ် ပူၤတၢ်လၢပမၤဘၣ်ဒိဆါ ပူၤဂၤအသး, ဘၣ်တဘၣ် ကယံၢ်တၢ်ဝဲတဘျးန့ၣ် ဒီးယွၤကမၤ ပမၤဘၣ်လိၢ်ဖိးဒုလိၢ်က့ၤန့ၣ်လီၤ.
- ယွၤကမၤလိၤက့ၤပူၤ လၢတၢ်လၢပန့ၢ်ဟံၣ်ကမၣ် ပူၤဂၤ (မ့) တၢ်ပျီပူၤဂၤ အတၢ်ကမၣ်န့ၣ်လီၤ.
- သးအကူၣ်တၢ်သ့မ့ၢ်တၢ်တမံၤလၢလိၤလိၢ်လီၤလး, မ့ၢ်တၢ်တမံၤလၢဟ့ၣ်ပူၤတၢ်သဘျး, မ့ၢ်တၢ်တမံၤလၢ အဟဲခီဖျိ တၢ်တီတၢ်လိၤဒီးယွၤ ဖဲပထုကဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ဃုထံၣ်သ့ၣ်ညါလိၤက့ၤပသး ဒုးန့ၣ်ဖျါထီၣ်တၢ်ဆိၣ်ဂုၤဆိၣ်ဝါ လၢအဘၣ်ပူၤ လၢပတၢ်အိၣ်မူ ပူၤန့ၣ်လီၤ. ယွၤမၤတၢ်လၢပပူၤဒီး မၤတၢ် လၢပဂီၢ် ကိးဆၢကိးကတီၢ်ဒီးန့ၣ်လီၤ. ယွၤပၣ်ဖျါထီၣ်န့ၣ်ပူၤအတၢ်ဂုၤတၢ်ဝါ ဒီးမၤပုၤပူၤဒီး တၢ်ဘျးတၢ်ဖိၣ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်ကီတၢ်ခဲတၢ်နးတၢ်ဖိၣ်အပူၤဒၣ်လဲၣ် မၤစၢပူၤဒ်သိး ပကဒိၣ်ထီၣ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်ဆၢကတီၢ် ကီခဲအပူၤန့ၣ် မၤဂၢ်မၤကျၢပူၤ, စိၢ်ထီၣ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်လုပစီ အပူၤဒၣ်လဲၣ် ဟ့ၣ်ပူၤ တၢ်ထုၣ်ဖျဲးအကျဲ, ဒီးဟ့ၣ်သးကညါ

ပုလုအတော်မှတ်တော်ဟုလူနဲ့လီ၊ ဖဲပဘတ်တော်ဖိန်နု၊ ပုလုဟီဝ်ခိန်
အတော်ဖဲတော်မလုအမလု ဒံဝုဒံဝီပုလုအခါနဲ့ ပသးပုနီဝ်ကွံာ် ယွ
အတော်ဆိန်ဂု ဆိန်ဝါ လုအဘတ် ပုနဲ့လီ၊

တော်နုနုတော်လုယွသးအိန် ပျာ်သးလုအိန်ဒီးတော်တီတော်လီ-ပုလိာ်
ကွဲတော်ဖိ ခံဖုအံ၊ တုလုအပတီလုအံ ကတော်လုက သတြီလိာ် အသး
ဒီးအဝဲသ့တဖန်အဖီး ဒ်သီးသီးလိာ်သးနဲ့လီ၊ ဘတ်ဆန်ပုတဖု လု
ကဘတ်တီ၊ ပျာ်သ့အံ၊ ဖဲပုလုအဂတဖု ကွံာ်ဝဲပျာ် သန်နုပျာ်သ့
လဲဘတ် ပုတီတော်တဂု အနီဝ်တီအခံ အယိ ပျာ်သ့ စံာ်ဟးထီဝဲ
ဒန်တဂုတလီနဲ့လီ၊ ပျာ်သ့တဘတ်နီဝ်တီဂုဂု ဘတ်ဘတ်အယိ
ပုတီတော် ဖိတဖု ဘတ်ယန်ကွံာ်နဲ့လီ၊

ပဆိကမိန်လု ပုလိာ်ကွဲ ဖိတဂုအံ၊ ကမဒ်ညီနုပမနဲ့လီ၊
အဝဲကစံးလု ပျာ်သ့အံ၊ လဲတီဘတ် နီဝ်တီအခံအယိ စံာ်ဟးထီဝဲ
တဂုတလီ (မု) အဝဲက ပတ်တီကမန်လု မုဒီးတပံာ်ဘတ်စီဝ်သ့တဖန်
အဖိခိန်နဲ့လီ၊ ဘတ်ဆန်ပုလိာ်ကွဲ တော်ဖိတဂုအံ၊ တမဝဲဒ်နဲ့ဘတ်၊
အဝဲ စံးဝဲလု မုလုယယိလီ၊ ယဟံးနု၊ ယမူဒါနဲ့လီ၊

ပလိာ်ဘတ်သးဒ်အံ၊ လုယွအဖိခိန်နဲ့လီ၊ ဖဲယွစံာ်ညီဝ်
ပုလု ပတီကမန်အိန်နဲ့၊ ပကဘတ်တူလိာ် ဒီးအာ်လီနဲ့လီ၊
ပကဘတ်နု စုာ်ကီးလု ယွသးအိန်ပျာ် ပတီကမန်နဲ့လီ၊

မုနုသ့နီဝ်ကုစီဒါဝဲ ဒီး စီနုသ့ အဂုဒါ၊ စီဒါဝဲ စူးကါ
အတီ စိတီကမီ လုအတဘတ်တခီ ဒီးဒုးလဲ၊ အသုးခိန်ဆူ တာ်ဒုး
အလီ ဒ်သီးအကမနု အသုးခိန်အမာနဲ့လီ၊ စီဒါဝဲ ဟံးနု အသုး
ခိန်အမာ နီဝ်ဘုသဂ္ဂဘး ဒီးဒ်သီး ကကးဘုယတ် အတီကမန်အဂီ
ဒုးသံအသုးခိန် လုတီဒုးပုနဲ့လီ၊ ဘတ်ဆန်ဖဲ စီနုသ့ စံးဘတ်
တီကတီ “နဲဒန်အံ နုမုပုကညီအဝဲနဲ့ တဂုလီ” (၂ ရှမူ ၁၂:၇)
လုတီစံာ်ညီဝ်အံအယိ စီဒါဝဲ ဃုာ်ပုဖျဲးအသး လုတီဒဲးဘး တသ့ဝဲ
လုဘတ်နဲ့လီ၊

စီဒါဝဲအိန်ဝဲလု သးအတီခံး၊ သးအတီတံာ်တံာ်အပုအါနု
ဘတ်သ့ဝ်သ့ဝ် လုအလုနဲ့လီ၊ ဘတ်ဆန် လုအံစီဒါဝဲအာ်လီ တီ
ကမန်နဲ့လီ၊ စီဒါဝဲ အတီပီယာ်လီသး တီထုကဖန်နဲ့ဘတ်

တၢ်မၤနီၣ်အီၤလၢ စံးပတြၢၤ ၅၁ န့ၣ်လီၤ. “အဂ့ၢ်ဒိအံၤ, ယသ့ၣ်ညါ ယတၢ်ကမၣ်.” စီၤဒၤဝံး အၢၣ်လီၤယွၤလၢ, “ယတၢ်ဒဲးဘး အိၣ်လၢ ယမဲၣ်ညါ တထံၣ်ဃီလီၤ. ယမၤကမၣ်ဘၣ်လံထဲန့ၣ်လံ, ဒီးမၤတၢ်အာ လၢနမဲၣ်ညါလံ” (စံး ၅၁: ၃-၄). စီၤဒၤဝံး ဃုကညးဝဲလၢ ကမၤန့ၢ်က့ၤ ကဒီး တၢ်သးခုလၢ အမၤန့ၢ်တ့ၢ်ဝဲ, ဒီးအဝဲအတၢ်ထုကဖၣ် ဘၣ်တၢ်စံး ဆၢအီၤခီဖျိ ယွၤပျၢ်အတၢ်ကမၣ်န့ၣ်လီၤ. ဆၢကတီၢ်ခဲအံၤ, လံာ်စီဆ့, သးစီဆ့, ဒီး ယွၤအပျၢ်မုၢ်တဖၣ် မၤတၢ်ဒိဝံန့ၣ်သ့ၣ် အသိးန့ၣ်လီၤ.

ပဝဲသ့ၣ်တဖၣ် ပဘၣ်အိၣ် မူလၢဟီၣ်ခိၣ်လၢ အကိၤထီၣ်တဖျၢၣ် အံၤအပူၤလီၤ. ဟီၣ်ခိၣ်တဖျၢၣ်အံၤ ခီဖျိလၢ သးအကိၤတဖၣ်ဒီး သးလၢ အနီၤဖးတၢ်ဂ့ၤဒီးတၢ်အာ စ့ၤလီၤသ့ၣ်တဖၣ် အဃိကိၤထီၣ်ဝဲန့ၣ်လီၤ. ပီၢ်ရီၤသ့ၣ်တဖၣ် သ့ၣ်ညါဝဲလၢ အပူၤတူၢ်ကွီၢ်တၢ်တ ဂၤအိၣ်ဒီးတၢ်ကမၣ် ဒၣ်လဲာ် အဝဲသ့ၣ်ဂ့ၢ်လိာ်ဝဲလၢ အတၢ်ကမၣ်တအိၣ်န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်လၢအဝဲ သ့ၣ်အတၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၤသ့ၣ်ဒီး အကိၤသ့ၣ်တဖၣ်အဃိ ပာ်လီၤအသးလၢ အတၢ်ဂ့ၢ်လိာ်အံၤ မ့ၢ်ဝဲတီဝဲန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အဃိ တၢ်စံၣ်ညီၣ် လၢအလီၤပျံၤလီၤဖးတဖၣ် ဘၣ်တၢ်စံၣ်ညီၣ်အီၤ လၢပုၤလၢ အတၢ်ဒဲးဘး တအိၣ်ဘၣ် အဖီခိၣ်န့ၣ်လီၤ. ပဝဲသ့ၣ်တဖၣ် ပပူၤဖျဲးဝဲလၢ ပကွၢ် ဃုပုၤဂၤ တၢ်ကမၣ်, ပကဂ့ၢ်လိာ် တၢ်ဒီး ပကသမာပုၤဂၤန့ၣ်လီၤ.

ပကမၤစၢ်လီၤ သးလၢအကိၤ တဖၣ်ဒိလဲာ်. ပဝဲသ့ၣ်တဖၣ်ပအိၣ် ညီၣ်န့ၢ် လၢတၢ်လုၢ်တၢ်လုၢ် လၢအခုၣ်ဝဲကိၤဝဲ လၢအလီၤကံၤဒိ ထးအကူန့ၣ် လီၤ. ပကမၤန့ၢ်တၢ်သ့ၣ်ကံၤသးလီၤ ဒီးတၢ်ပီၢ်ယၢ်လီၤက့ၤသး လၢအဘၣ် ယွၤအသး ကသ့ဒိလဲာ် (စံး ၅၁: ၁၇). ယွၤပးကဲ ပတၢ်ထုကဖၣ်ဒီး အဝဲ တဃၣ်ကွံာ်ပတၢ်ထုကဖၣ် ဖဲပစံး “ယွၤဧၤ သ့ၣ်ကညီၤသးကညီၤ ပုၤတၢ် ဒဲးဘးဖိယၢ်အံၤတက့ၢ်.” (လူၤ ၁၈: ၁၃) န့ၣ်လီၤ.

“ဒိသိးပကမၤဘၣ်လိာ် က့ၤပသး ဒီးယွၤတဘျီဃီအဂီၢ်, ပကဘၣ် တဲလီၤကျဲၤလီၤ ပတၢ်ကမၣ် လၢပသ့ၣ်ကံၤသးလဲန့ၣ်လီၤ.”

တၢ်န့ၢ်န့ၢ်တၢ်လၢ ယွၤအစိၤကမီၤ လၢကပၢ ပတၢ်လိာ်ကွီၢ်တဖၣ်-တၢ် တဘၣ်လိာ်သးတဖၣ်, တၢ်ဂုၢ်ကျဲးစးလၢတၢ်ကီတၢ်ခဲတဖၣ် အပူၤ,

ဒီးတၢ်သဘံတၢ်တဖၣ်အံၤ ကဲထီၣ်ဝဲဒၣ် တၢ်လုၢ်တၢ်လၢ်လၢ ဟီၣ်ခိၣ်ဖိ သ့ၣ်တဖၣ် အတၢ်ရူၤလိာ်ဘၣ်ထွဲ အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်နမ့ၢ်စံး လၢ တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤ တအိၣ်လၢနတၢ်ရူၤလိာ် ဘၣ်ထွဲအပူၤ, မ့ၢ်ဒၣ်နမၤ ဘၢတၢ်ဃာ် ဒီးနသုးယံၤအိၣ် ဒ်သိး ကကဲထီၣ်သး ဆူညါတပတီၢ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤဒီတံၤဒီးသကိး ဒီးပုၤဒီတၢ်အဲၣ်တီသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်ရူၤလိာ်ဘၣ်ထွဲ အပူၤန့ၣ် အဝဲသ့ၣ်တဲဖျါလိာ်အသး ဖျါဖျါဖျါဖျါဘၣ်ဃးဒီး တၢ်တလီၤ ပလိာ်လၢအအိၣ်လၢ အဝဲသ့ၣ် အဘၢၣ်စၢၤန့ၣ်လီၤ. ဒီးလၢတၢ်တလီၤ ပလိာ်အပူၤန့ၣ်အဝဲသ့ၣ်လဲၤ သဃဲၤသဃဲၤ ဒီး မၤသဃဲၤသဃဲၤန့ၣ်လီၤ. ဒ်န့ၣ်အသိး, လၢပတၢ်ရူၤလိာ်ပသး ဒီးယွၤစ့ၢ်ကိးပက ဘၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်တဲဖျါ လီၤသးဖျါဖျါ ဖျါဖျါန့ၣ်လီၤ. လၢ တၢ်ယူးယီၣ်ဒီး တၢ်ပးကဲယွၤအပူၤန့ၣ်. ပဝဲသ့ၣ်တဖၣ် ကအိၣ်ဒီး တၢ်သဘျုးလၢ ပကပာ်ဖျါထီၣ် ပတၢ်တဘၣ် ပသးသ့ၣ်တဖၣ်, တၢ်သံကွၢ်တဖၣ်, တကးဒံးဘၣ်ပ ကဂ့ၢ်လိာ်ဘျီလိာ် ဒီးယွၤသ့ဝဲ, ဖဲပထုကဖၣ် အကတီၢ်န့ၣ်လီၤ.

Rabbi Joseph Telushkin ကွဲးဝဲဒၣ်, ပုၤယူၤဒၤဖိတဖၣ်မၤန့ၢ် တၢ်ဟ့ၣ်သါ လၢအမ့ၢ်ဝဲ တၢ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲာ် ဒီးယွၤတီတီလီၤလီၤန့ၣ်လီၤ. လၢအလံာ် “Jewish literacy,” အပူၤ ကွဲးဝဲဒၣ်, တၢ်အခိၣ်ထံး ကတၢ် တဘျီလၢ ယွၤဒီး ပုၤကညီ ဂ့ၢ်လိာ်ဘျီလိာ် အသးအံၤကဲထီၣ် တၢ်လီၤဆီ တခါလၢ ဧၤတြၢၤ အလံာ်စီဆုံန့ၣ်လီၤ. စီၤအတြၢၤဟၣ် အစီၤဝံၤအလီၢ်ခံ နံၣ်ကယၤအပူၤကွၢ်န့ၣ်, ပုၤကွဲး ထါစံးထီၣ်ပတြၢၤတက ကိးထီၣ်ယွၤလၢ တၢ်သးဒိၣ် ဒီးတၢ်သ့ၣ် ကိာ်သးဂီၤ, “ဖုသံနီၣ်တက့ၢ်, ဘၣ်မနုၤ လၢနမံလဲၣ်, ယွၤဧၤ. ...ဘၣ်မနုၤလၢနပာ်တဒၢနမဲာ်, ဒီးသးပုၤနီၣ် ပတၢ်နးတၢ်ဖျါ, ဒီး နမၤအပူၤန့ၣ်လဲၣ်.” (စံး ၄၄: ၂၃-၂၄). ပမ့ၢ်ကွၢ် လၢ ဃဘးကူာ် ၁:၂ ဒီး လံာ်ယံၤဘးဒီးတဘျီညါန့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်လၢ, ဝံသ့ၣ်တဖၣ်ဒီး ပုၤတီပုၤလီၤတဖၣ် ထုးထီၣ်တၢ်သံကွၢ် လၢယွၤအတၢ်မၤ ဒီးအကျဲသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်အိၣ်ဒီး တၢ်သးဆူၣ်လၢ ကကွၢ်ဆၢၣ်မဲာ် ယွၤ လၢတၢ် သံကွၢ်, တၢ်ဂ့ၢ်လိာ်ဘျီလိာ်, မ့ၢ်လၢအဝဲသ့ၣ် အိၣ်ဒီး တၢ်နာ်လၢအမ့ၢ်ဝဲ, ဒ် ပုၤကညီအသိး ယွၤစ့ၢ်ကိးအိၣ်ဒီး တၢ်လၢကလီၤဘၣ်အိၣ် ဒီဖျါအတၢ်မၤ အဃိ, ဒီးအဝဲကြားဝဲလၢ တၢ် ကသမံသမိးအိၣ် ဖဲအဝဲတမၤလၢပုၤ တၢ်မၤလၢလီၤဘၣ်အိၣ်န့ၣ်လီၤ. Elie

Wiesel မှာ ပုယူဒါဖိတဂလ အဟံးဃာ် တာ်လုာ်တာ်လာ်အံၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲစံးဝဲဒၣ်, “ပုယူဒါဖိကအဲၣ် ယွၤ, (မ့) ကအ့ၣ်လိာ်သးဒီးယွၤ, ဘၣ်ဆၣ်တဃာ်ကွံာ်ယွၤဘၣ်.” န့ၣ်လီၤ.

တာ်ဟံးသ့ၣ်ဟံးသးတခါအံၤ မှာ်ဒိစီအါတြၢဟၣ် အတာ်ဟံးသ့ၣ် ဟံးသးန့ၣ်လီၤ. ဖဲယွၤဟံးလီၤအသးလာ ကမၤဟးဂီၤဝဲဒိဒိာ် လာအပဲၤဒီး တာ်အာတာ်သီန့ၣ်, ဒီးစီအါတြၢဟၣ် ဃုကညးယွၤ လာပုၤတီပုၤလီၤ မှာ် အိၣ်အဂၤ (၅၀) န့ၣ်ဒီး သုတမၤဟးဂီၤ ဝဲဒိဒိာ် န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ် စီအါတြၢဟၣ် တထံၣ်န့ၣ်ပုၤတီပုၤလီၤအဂၤ (၅၀) န့ၣ်ဘၣ်. တဆီ ဘၣ်တဆီ အဝဲဃုကညးယွၤလာ အကမၤစ့ၤလီၤ ပုၤတီပုၤလီၤ အနီၣ်ဂံၢ် တုၤလာ (၁၀) ဂန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်, တုၤပုၤအဂၤ (၁၀) ဒၣ်လဲာ် တထံၣ် ဘၣ်အခါန့ၣ် ယွၤမၤဟးဂီၤ ဝဲဒိဒိာ်န့ၣ်လီၤ (၁မိၤ ၁၈: ၂၃-၃၃).

စီမိၤရွှေစ့ၤကီး ဝဲလိာ်အသးဒီးယွၤ န့ၣ်လီၤ. ယွၤမၤတၢ်လီၤလး သ့ၣ်တဖၣ်, ဒီးထူးထီၣ်ကွံာ် ပုၤအံၣ်စရုလးဖိတဖၣ်လာ အဲၤကူပတူး အတာ်မၤကဲကုာ်အပူၤ, ဒီး လုာ်အိၣ်ပုၤအံၣ်စရုလး ဖိသ့ၣ်တဖၣ်လာ ပုၤမုာ် ကနာအပူၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်, ဖဲစီမိၤရွှေ လဲၤထီၣ်ဆူ ကစၢ်စံးနါ ဒီးဟံး န့ၣ်ယွၤအတာ်မၤလိာ် သ့ၣ်တဖၣ်အကတီၢ် န့ၣ်, အပုၤကီၢ်မုာ်တဖၣ် အိၣ်ဖိၣ် ရဲဖိၣ် ဒ်သိးအကဟ့ၣ်လီၤကွံာ် ယွၤတဂလ အထူးထီၣ်အဝဲသ့ၣ်လာ အဲၤ ကူပတူးန့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ် လုာ်သ့ၣ်ခါပတၢ် ယွၤအတာ်မၤလိာ် လာအ ဘၣ်တာ်ဟ့ၣ်လီၤ အဝဲသ့ၣ်ဒီဖျိ စီမိၤရွှေန့ၣ်လီၤ. ပုၤအံၣ်စရုလး ဖိတဖၣ် ဘျီထီၣ်ဝဲဒၣ် တာ်ဂီၤထူ, လုာ်ထီၣ်တာ်လုာ်တဖၣ်ဒီး ဘျီထီၣ် ဘါထီၣ်ဝဲန့ၣ် လီၤ. အဃိယွၤအသးထီၣ် ဒီးစံးဘၣ်စီမိၤရွှေ “ဒီးခဲကနီၣ် အံၤ ပျဲယၢတက့ၢ်. ဒီးယသး ထီၣ်ကကဲၤထီၣ်ဘၣ်အီၤ, ဒီးအိၣ်ကွံာ်အီၤ.” တုၤဒၣ်လဲာ် ကစၢ်ယွၤစံးဝဲလာ, ယကဒုးကဲထီၣ် ပုၤတကလုာ် ဖးဒိာ်လာ စီမိၤရွှေန့ၣ်လီၤ.

စီမိၤရွှေတအဲၣ် ဒီးတာ်ကဲ ထီၣ်အသးဒ်န့ၣ်ဘၣ်. အဝဲဃုကညး ကစၢ်ယွၤ ဒ်သိးယွၤကပျါ အံၣ်စရုလး ဖိတဖၣ်အတာ်ကမၢ်န့ၣ်လီၤ. စီမိၤရွှေစံး ယွၤလာ “ပုၤအဲၤကူပတူး ဖိကတီၢ်တာ်ဒီးစံး, မှာ်အဒုးဟးထီၣ် ကွံာ်အီၤလာ တာ်အာအဂီၢ်, ဒ်သိးကမၤသံ အီၤလာကစၢ်ကလိ, ဒီးမၤဟး ဂီၤကွံာ်အီၤ လာဟီၣ်ခိၣ်ချာန့ၣ်, မှာ်အဘၣ်မနုၤလဲာ်. ဃာ်ကွံာ် နသးလာ

နသးထီၣ်ကဲၤထီၣ် ဒီးပီၤယံၤလီၤ က့ၤနသးလၢ တၢ်အာအံၤထီၣ်ဒါ နပုၤ
ဂီၢ်မုၢ်တက့ၢ်.”(၂ မိၤ ၃၂:၁၂) ဒီးယွၤပီၤယံၤလီၤ က့ၤအသး လၢတၢ်အာ
လၢအစံး အတမၤအပုၤဂီၢ်မုၢ်န့ၣ်လီၤ (၂ မိၤ ၃၂: ၁၄).

စီၤအကြၢဟ့ၣ် ဒီး စီၤမိၤရှု မ့ၢ်တၢ် အဒိအတဲာ်ဂ့ၤ လၢပဂီၢ်န့ၣ်
လီၤ. ပကတိၤတၢ်ဒီးယွၤ ဖျီဖျီဖျါဖျါသ့ဝဲန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်ယူးယီၣ်ဒီး
တၢ်ပျံၤယွၤန့ၣ်:

- ပသံကွၢ်ယွၤလၢ ဘၣ်မနုၤခိးတၢ်ယံာ်ယံာ်လၢ ကမၤစၢၤပုၤလၢ
ပအဲၣ်အီၤ တဂၤန့ၣ်လဲၣ်
- ပာ်ဖျါထီၣ် ပတၢ်သးဟးဂီၤတဖၣ် မ့ၢ်လၢပဖိတဂၤတ ဘၣ်တၢ်
သးကညီၤအီၤ လၢယွၤအဃိ
- ကံၤလီၤပတၢ်တံာ်တံာ်တဖၣ် လၢယွၤအဖိခိၣ် မ့ၢ်လၢပတမၤ
န့ၣ်တၢ်မၤဒံးအဃိ
- ကိးပသူထီၣ် လၢယွၤအအိၣ် မ့ၢ်လၢပဖိတအိၣ် ဒံးအဃိ

တၢ်လိာ်ကွၢ်ဒိအံၤတဖၣ် တမၤပျံၤမၤဖူးယွၤဘၣ်. ယွၤသ့ၣ်ညါ
ဝဲလၢ ပတမၤအဝဲဒၣ် အသကဲာ်ပဝး အတၢ်ဂံၢ်စၢ်ဘါစၢ်ဘၣ်. ယွၤဟ့ၣ်ဂံၢ်
ဟ့ၣ်ဘါပုၤ လၢပကအိၣ်ဒီး တၢ်တီတၢ်လီၤဒီးအီၤ, အန့ၣ်အတးဒီး ပက
ထံၣ်သ့ၣ်ညါဘၣ်ယွၤ အတၢ်ဆိကမိၣ်ဒီး ယွၤအတၢ်ဘၣ်အသးလၢအ
ဂ့ၤဝဲဘၣ်ဝဲန့ၣ်လီၤ. ပဃုယွၤသ့လၢ ကမၤစၢၤပုၤလၢ ပကန့ၢ်ပာ်အတၢ်
ဆိကမိၣ်ဒီး အတၢ်ဘၣ်အသးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

ဘၣ်မနုၤပသးယံာ်ပသးလၢ ပကအိၣ်ဒီး တၢ်တီတၢ်လီၤလၢ
ယွၤန့ၣ်လဲၣ်. ဘၣ်သ့ၣ်သ့ၣ်ပကမ့ၢ် ပုၤတဂၤလၢဟးပဒ့ၣ် တၢ်သဘံၣ်
သဘၣ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ပကမ့ၢ်ပုၤတဂၤလၢ အတတဲဖျါတၢ်တလီၤ
ပလိာ်တဖၣ်လၢအိၣ်လၢပုၤဒီး ပုၤလၢပအဲၣ်အီၤတဂၤအဘၣ်စၢၤန့ၣ်လီၤ.
မ့တမ့ၢ် ပကဆိကမိၣ်လၢ, မ့ၢ်ပတအိၣ်ဒီး တၢ်နာ်အဃိ , ပတၢ်ယွၤန့ၣ်
လီၤ.

အါဒၣ်တၢ်တက့ၢ် ပဝဲပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိတဖၣ်အံၤ ပတူၢ်လိာ်တၢ်စ့ၢ်
တၢ်နာ်တမံၤလၢအမ့ၢ်, တၢ်အဲၣ် ဒီးတၢ်ဂဲၤလိာ်ကျဲးစးလၢ တၢ်ကီတၢ်ခဲ
န့ၣ် တလဲၤသဃဲၤသဃဲၤလိာ် အသးန့ၣ်ဘၣ်လီၤ. ပဆိကမိၣ် လၢတၢ်ရှု
လိာ် ဘၣ်ထွဲတဖၣ် မုၢ်ဝဲဒၣ်သ့ဖဲ တၢ်မုၢ်တၢ်ခုၣ်ဒီး တၢ်ဘၣ်လိာ်ဖိဒုလိာ်

သးတဖန်အိပ်ဝဲ အကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ် ပဟံၣ်တ့ၢ် တၢ်ဂ့ၢ်တဘီၤ လၢ အမ့ၢ်ဝဲ, ပဂဲၤလိာ်ကျဲးစး လၢပတၢ်ရူလိာ်ဘၣ်ထွဲတဖန် ဒ်သိးကဂ့ၤဝဲ မ့ၢ်လၢပသ့ၣ်ညါလၢ တၢ်ရူလိာ်ဘၣ်ထွဲအံၤ အကါဒိၣ်လၢပဂီၢ်အဃိန့ၣ် လီၤ. တၢ်ကွၢ်ဃုတၢ်ဂံၢ်တၢ်ဘါ ဒ်သိးကဂဲၤလိာ်ဒီး ကကွၢ်ဆၢၣ်မဲာ် တၢ်ကီ တၢ်ခဲန့ၣ်မ့ၢ်တၢ်တမံၤ လၢအမၤကၢ်မၤကျၢၤ ဒီး မၤယိာ်ထီၣ် ပတၢ်ရူလိာ် ဘၣ်ထွဲန့ၣ်လီၤ. ဒ်န့ၣ်အသိးလၢယွၤဒီး ပုၤကညီအတၢ်ရူလိာ်ဘၣ်ထွဲ အပူၤစ့ၢ်ကီး ပကဘၣ်ဟံးန့ၢ် တၢ်ဂံၢ်တၢ်ဘါလၢယွၤဒီး ပကဘၣ်ကွၢ်ဆၢၣ် မဲာ် တၢ်ကီတၢ်ခဲ ဒ်သိးသိးန့ၣ်လီၤ. ဒ် စီၤယၤကိာ် ကနိဝဲဒီးယွၤ ဒ်သိးကမၤ န့ၢ် တၢ်ဆိၣ်ဂ့ၤအဂီၢ်အသိး, ပဝဲစ့ၢ်ကီး ပကနိဝဲဒီး ယွၤသ့ဝဲ ဒ်သိး ပကမၤန့ၢ် တၢ်ဆိၣ်ဂ့ၤန့ၣ်လီၤ (၁မိၤ ၃၂:၂၄-၃၂).

“တၢ်ထုကဖန် အတၢ်ပညိၣ်န့ၣ် တမ့ၢ်ဒ်သိး ပကမၤန့ၢ် တၢ်စံးဆၢ လၢယွၤအိၣ်ဘၣ်, တၢ်ထုကဖန် အဖီတၢ် မ့ၢ်တၢ်လၢတၢ်ပွဲၤ လၢ ယွၤ အပူၤဒီး မ့ၢ်တၢ်တမံၤဃီဒီး ယွၤန့ၣ်လီၤ.” Oswald Chambers

တၢ်န့ၣ်န့ၢ်တၢ်လၢယွၤအတၢ်အိၣ်ဒီးလၢပဂီၢ် - ပုၤစ့ၢ်က့ၤန့ၣ်က့ၤ ကစၢ် ခရံၣ်တဖန် အဖီတၢ်မ့ၢ်ဝဲဒၣ် ဒ်သိးက ကဲထီၣ်တၢ်တမံၤဃီ (လၢသးဒီး တၢ်အၢၣ်လီၤအီၤလီၤ) ဒီးယွၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲပဟံးဆူယွၤအအိၣ် ဒ်သိး ပကထုကဖန်န့ၣ်, ပကအိၣ်ဒီးတၢ်သးတီလိာ်ပသးလၢ, ပတၢ်မိၣ်န့ၢ် သးလီၤသ့ၣ်တဖန် မ့ၢ်မးယွၤအတၢ်မိၣ်န့ၢ် သးလီၤကစီဒီဒါ, ပတၢ်ဘၣ်သး သ့ၣ်တဖန် မ့ၢ်မးယွၤအတၢ်ဘၣ်သး ကစီဒီဒါ, ပတၢ်ဃုတဖန် မ့ၢ်မးယွၤ အတၢ်ဃု ကစီဒီဒါန့ၣ်လီၤ.

ပကမၤဒိၣ်ထီၣ်ထီၣ် တၢ်သးတဖျၢၣ်ဃီဒီးယွၤဒ်လဲၣ်. ပမၤန့ၢ် ယွၤအတၢ်လၢတၢ်ပွဲၤ ဒီးအတၢ်န့ၢ်ပာ်တၢ်လၢ တၢ်ခဲလၢာ် အဖီခိၣ် ဒုပမၤန့ၢ် တသ့ဝဲဘၣ်. ဖဲပထုကဖန်လၢ ပတၢ်အိၣ်မူတနံၤဘၣ် တနံၤအဂီၢ်, ပဟံၣ် ဖိဃီဖိအဂီၢ်, ပတံၤပသကိးတဖန်အဂီၢ်, ဒ်သိးယွၤ ကဟ့ၣ်တၢ်အိၣ်ဆူၣ် အိၣ်ချ့ (မ့) တၢ်ဖံးတၢ်မၤ, မ့တမ့ၢ် ဒ်သိးယွၤကအံးထွဲကွၢ်ထွဲအဂီၢ်န့ၣ်, ပမၤဝဲဒ် ကစၢ်ယုၣ်ရှူး အတၢ်ပာ်သ့ၣ်ပာ်သးလၢ အအိၣ်လၢ အသးပူၤ လၢအမ့ၢ်ဝဲ “ဒ်လၢမူခိၣ်အသိးန့ၣ် မဲာ်တၢ်မၤအသး လၢဟီၣ်ခိၣ်ချၢစ့ၢ်ကီး

ဖဲဒၣ်နသးတက့ၢ်.” (မး ၆:၁၀) သ့ဝဲန့ၣ်လီၤ. ကစၢ်ခရံၣ် သိၣ်လိအပျီၣ် အဘီၣ်တဖၣ်လၢ ကထုကဖၣ်လၢ ဟံအိၣ်ဒ်အံၤအသိးန့ၣ်လီၤ.

ကစၢ်ခရံၣ်အနီၣ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲ တချးလၢအသံန့ၣ်, အဝဲပာ်ဖျါထီၣ်ဝဲ လၢ အတၢ်ပာ်သး မ့ၢ်တၢ်တမံၤဃီဒီး ဟံန့ၣ်လီၤ. ကစၢ်ခရံၣ် ဖဲတချး လၢသး ဖိတဖၣ်ဖီၣ်ဒ်ဒီးအါအခါ အဝဲဃုထုကဖၣ်လၢ ကစၢ်သ့ၣ်စၤယံး အလီၤ ပဲၤဒီးတၢ်သ့ၣ်အုးသးအုးဒီး တၢ်ကီၤတၢ်ဂီၤန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်ကီၤ တၢ်ဂီၤ ဒီးတၢ်သ့ၣ်အုးသးအုးအပူၤန့ၣ် အဝဲမၤကတၢ်ကွံၣ် အတၢ် ထုကဖၣ်ဒ်အံၤလီၤ, “ဘၣ်ဆၣ် ဖဲယသးဒၣ်ယဲတမ့ၢ်ဘၣ်, မ့ၢ်ဖဲဒၣ်နသး ဒၣ်နဲတက့ၢ်” (လူၤ ၂၂:၄၂).

ကစၢ်ခရံၣ် ဃုထုကဖၣ်ဒိၣ်ဒိၣ် ဆူၣ်ဆူၣ်သန့က့ လၢခံန့ၣ်ဟ့ၣ် လီၤအသးလၢ ယွၤအစုပူၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲလၢအတၢ်ကီၤတၢ်ခဲ အပူၤန့ၣ် ဂဲၤလိာ် ကျဲးစးဝဲတီတီလိလိန့ၣ်လီၤ. တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤ ဒုးကဲထီၣ်အါ လၢတၢ် တမံၤဃီဒီး ဟံန့ၣ်လီၤ.

ဘၣ်သ့ၣ်သ့ၣ် ပကအိၣ်ဒီး တၢ်သံကွၢ်လၢ တၢ်ထုကဖၣ်တဘီ လၢအဘၣ်ဃး “ဖဲဒၣ်နသးတက့ၢ်” န့ၣ်လီၤ. တၢ်ထုကဖၣ်တဘီ အံၤမ့ၢ်ပာ်ဖျါ ထီၣ်, ပတၢ်ဟ့ၣ်လီၤကွံၣ်ပတၢ်မ့ၢ်လၢလၢ, တၢ်ထုကဖၣ်လၢ ပဃုသ့ၣ်တဖၣ်အပူၤ လၢတၢ်ခူသ့ၣ်န့ၣ်ဒါ. မ့ၢ်ပကစံး, တၢ်ထုကဖၣ်လၢ ပဃုသ့ၣ် တဖၣ်အံၤ တကြးဝဲဘၣ်ဝဲနီၣ်နီၣ် လၢယွၤကစံးဆၢန့ၣ်ဘၣ်ဒါ. မ့ၢ်ပဆိၣ်လီၤပသးလၢအတဘၣ်အပူၤ, ဒီးပစံးလၢ ပတကြးမၤတံာ် တံာ်ယွၤလၢ ပတၢ်ထုကဖၣ် ဖိသ့ၣ်တဖၣ်, ဒီးပစံးလၢ “တဘၣ်မနုၤမး ဘၣ်, ယနၢ်ဟံၤယဲန့ၣ်လီၤ,” ယွၤမ့ၢ်တမၤပဲၤ ယတၢ်ထုကဖၣ် ကအိၣ် ဒၣ်ဝဲ, မ့ၢ်ဒၣ် ယတၢ်ကမၢ်န့ၣ်လီၤ. န့ၣ်ဒါ.

Helmut Thielicke ကွဲးဝဲဒၣ်, တၢ်ကတိၤ “ဖဲဒၣ်နသးတက့ၢ်” အခီပညီမ့ၢ်ဝဲဒၣ်, “ယွၤနၢ်ဟံၤ ယတၢ်ထုကဖၣ်အါန့ၢ် ပနၢ်ဟံၤပတၢ် ထုကဖၣ်န့ၣ်လီၤ” (ရီၤ၈:၂၆) “ယွၤသ့ၣ်ညါန့ၢ်ပှၤ, မ့ၢ်ပလိၣ်ဘၣ် တၢ်သ့ၣ်ဝံၤဒါ. (မ့) ကိၣ်ဒါန့ၣ်လီၤ.” မ့ၢ်တၢ်မနုၤဂုၤမနုၤဂုၤတၢ်လၢကဟဲ ဝဲန့ၣ်, ပကစံးလၢ “မ့ၢ်လံ, ကစၢ်ဧာ” န့ၣ်လီၤ (မး၁၅:၂၇). လၢတၢ်ခဲ လၢအပူၤန့ၣ်, ကမ့ၢ်တၢ်မနုၤ ဂုၤမနုၤဂုၤ, ယသ့ၣ်ညါ လၢယွၤကဟ့ၣ်ယၤ တၢ်လၢတၢ်ပဲၤ လၢယနၢ်ဟံၤ ယဲတသ့, ယသံကွၢ်ယဲတဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

ဖဲပထုကဖဉ်လၢ “ဖဲဒဉ်နသးတက့ၢ်” န့ၣ်မ့ၢ်တၢ်ဃုထၢလၢ ပကအိၣ် ဒီးတၢ်ဘဉ်သးဒီးယွၤန့ၣ်လီၤ. ဒီး မ့ၢ်ပစံးကတိၤတၢ်လၢခရံၣ်စံး အပျီၣ်အဘီၣ် “ယတၢ်အိၣ်မ့ၢ်လၢ ပကမၤတၢ်ဖဲ ပုၤလၢအမၤလီၤယၤ တကန့ၣ်အသး” (ယိၤ ၄း၃၄) န့ၣ်လီၤ. ဒီး မ့ၢ်စ့ၢ်ကိး ပထုကဖဉ်ပိၣ်ထွဲက့ၤ ခရံၣ် အတၢ်ထုကဖဉ်လၢ အထုကဖဉ်ဝဲလၢ က့ၤသစ့ၤမနုၤန့ၣ်လီၤ. တၢ် လၢ ယွၤကဟ့ၣ်ဝဲ, တၢ်ဖိးတၢ်မၤမ့ၢ်ဂ့ၤ, တၢ်သကိးမ့ၢ်ဂ့ၤ, ဖိမ့ၢ်ဂ့ၤ, ဖဲဒဉ်ယွၤ အသးဒီး ယွၤအကျဲ မ့ၢ်တၢ်အဂ့ၤကတၢ်န့ၣ်လီၤ.

ပမ့ၢ်တအိၣ်ဒီး တၢ်တီတၢ်လီၤဘဉ်ဃး ဒီး တၢ်အိၣ်လၢပသးဒီး ပတၢ်ဆိကမိၣ်အပူၤလၢ အဆိန့ၣ်ဘဉ်ဒီး ယဃုထံၣ်န့ၣ်တၢ်န့ၣ်တၢ်လၢ, တၢ်ဘဉ်သးဒီး ယွၤပူၤတသ့ဝဲဘဉ်န့ၣ်လီၤ. သးအတၢ်တီတၢ်လီၤ မ့ၢ်တၢ်အ ခိၣ်ထံးခိၣ်ဘိလၢ တၢ်မၤန့ၤတၢ်သးဟးဂီၤလၢ ယွၤအပူၤဒီး မ့ၢ်တၢ်မၤဒိၣ် ထီၣ်တၢ်န့ၣ်လၢ တၢ်ထုကဖဉ်အပူၤန့ၣ်လီၤ.

CONVERSE INSTEAD OF TALK

လၢနကစံးထဲနတၢ်ကတိၤအလီၢ်န့ၣ်ပျဲယွၤကတိၤသကိးတၢ်ဒီးန့ၤတက့ၢ် တၢ်တြီမၤတံၣ်တၢ်လၢအတြီဃာ် တၢ်န့ၣ်န့ၢ် တၢ်လၢတၢ်ထု ကဖဉ်အပူၤန့ၣ် မ့ၢ်ဝဲတၢ်ဆိကမိၣ်လၢအမ့ၢ်ဝဲ ယွၤတဒိကန့ၣ်ပတၢ် ထုကဖဉ်ဘဉ်န့ၣ်လီၤ. ပပလၢ်ဘဉ်ဒံးမၤတဂၤလၢအဂ့ၢ်ကျဲးစးက တိၤတၢ်ဒီးဝဲဘဉ်ဖဲတဂၤဖး တၢ်လိာ်ခိၣ်လိာ်ကွဲအသန့ၣ် လၢလံာ်ပရၢ ပစၢ် (newspaper) အခါအသိး (မ့) ဟ်တဂၤကတိၤတၢ် ဒီးဖိတဖဉ် ဘဉ်ဖဲ အဖိတဖဉ်ကန့ၣ် တၢ်သးဝံၣ်အခါန့ၣ်လီၤ. တၢ်စံးဆၢက့ၤတအိၣ်, တၢ်ကတိၤတအိၣ်, တဘျီတခိၣ်, တအိၣ်ဒဉ်လဲာ်န့ၣ်လီၤ.

ပမ့ၢ်ပလၢ်ဘဉ်ဒံးန့ၣ် သိးဒီးပကထံၣ် တၢ်ထုကဖဉ် ဒ်တၢ်လုာ်တၢ် လၢတခါအသိးန့ၣ်လီၤ. တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီတခါလၢ ပလီၤမၢ်ကွံာ် မ့ၢ်ဝဲယွၤ အိၣ်ဒီးတၢ်သးစဲဖးဒိၣ် လၢပဖိခိၣ်ဒီးယွၤဒိကန့ၣ် ပတၢ်ထုကဖဉ်ကိးဖျၢၣ် ဒဲး န့ၣ်လီၤ. တၢ်ထုကဖဉ်အတၢ်ပညိၣ် မ့ၢ်ဝဲဒ်သိး ပကအိၣ်ဒီးသး အတၢ် ဘဉ်ထွဲ, သးအတၢ်ဂဲၤလိာ် လၢယွၤဒီးပုၤကညိ လၢအမူဝဲတဂၤ, တၢ် အဲၣ်တၢ်ကွံာ် ကစၢ်တဂၤအဘျီစၢ်န့ၣ်လီၤ. ဒီး အဝဲမ့ၢ်ပုၤတဂၤလၢအိၣ် ဒီး တၢ်ရူလိာ်ဘဉ်ထွဲလၢ အဘူးအတၢ်ဒီး တၢ်ရူလိာ်ဘဉ် ထွဲလၢ

အဒိဂ်ထီဂ်န့ဂ်လီၤ. A.W.Tozer လာအလံာ် “Pursuit of God” အပူၤကွဲးဝဲဒ်ဂ် “ဘူးတုာ်မးလာ ပကသ့ဂ်နီဂ်လာ, ယွၤမ့ၢ်ပုၤကညီတဂၤ, ဒီးအဝဲမၤဒိဂ်ထီဂ်ထီထီဂ်တၢ်ရၤလိာ်ဘၣ်ထွဲသ့ဂ်တဖၣ် သ့ဝဲဒ်ပုၤကညီ သ့ဂ်တဖၣ် မၤဝဲသ့အသိးန့ဂ်လီၤ.” ဖဲပပလၢ်ဘၣ်လာ ယွၤတဒိကန့ဂ် ဘၣ် ပတၢ်ထုကဖၣ်အခါန့ဂ်, အလီၢ်အိဂ်လာ ပကကွၢ်က့ၤတၢ်ထုကဖၣ် အတၢ်ဂ့ၢ်ခံမံၤ လာအကါဒိဂ်ဝဲန့ဂ်လီၤ.

တၢ်န့ဂ်န့ၢ်တၢ်လာတၢ်ဒိကန့ဂ်လာယွၤအပူၤ - တၢ်ထုကဖၣ်တမ့ၢ်ထဲ တၢ်ကတိၤတၢ်ဆူယွၤအအိဂ်ဘၣ်. ပကဘၣ် ဒိကန့ဂ်က့ၤတၢ်ထုကဖၣ် လာ ယွၤစံးတုာ်ဝဲ ဒီး တၢ်ကတိၤလာယွၤစံးဝဲ တလီၢ်လီၢ်တလီၢ်လီၢ် ခီဖျိအကလုာ်အထီလာ တၢ်ကူဂ်ဘၣ်ကူဂ်သ့အပူၤန့ဂ်လီၤ. အဃိသတး ဒီး လံာ်စီဆုံမ့ၢ် တၢ်အကါဒိဂ်တမံၤလာ ပကကတိၤ သကိးတၢ်ဒီးယွၤလာ ပတၢ်အိဂ်မူအပူၤန့ဂ်လီၤ.

“ပကဒိကန့ဂ်က့ၤ ယွၤအတၢ်ကတိၤကီခဲဝဲ ဖဲပမၤ ထဲတၢ်ကတိၤ တၢ်ဆူ ယွၤအအိဂ်အခါန့ဂ်လီၤ.”

ကျဲတဘိလာ ပကမၤဂ့ၤထီဂ် တၢ်ကတိၤသကိးတၢ်ဒီး ယွၤမ့ၢ်ဝဲ ဒ်ဂ် ပကအိးထီဂ်ဖး လံာ်စံးထီဂ်ပတြာၤ အဆာသ့ဂ်တဖၣ်(မ့) လံာ်အဆာ သ့ဂ်တဖၣ်လာ တၢ်သးခုကစီဂ်အလံာ်ပရာသ့ဂ် တဖၣ်အပူၤန့ဂ်လီၤ. ပကဘၣ် ဖးအီၤလာတၢ်ကူဂ်ဘၣ်ကူဂ်သ့အပူၤ ဒ်သိးပကထံဂ်သ့ဂ်ညါ ယွၤအတၢ်ဆိကမိဂ်, အတၢ်အဲဂ်တၢ်ကွံဒီး အလုာ်အပူၤတဖၣ်န့ဂ် ဘၣ်တၢ်တဲဖျါအီၤ ဒ်လဲဂ်န့ဂ်လီၤ. ဒိကန့ဂ်အီၤ လီၤတၢ်လီၤဆဲးအိဂ်ဒီး တၢ်ယူးယီဂ်လာယွၤ တဂၤလာအသမူထီဂ် အတၢ်ကတိၤသ့ဂ်တဖၣ် အပူၤန့ဂ်တက့ၢ်. ဃုယွၤဒ် သိးကမၤစၢၤန့ၤလာ နယုထံဂ်န့ဂ် အတၢ်သးစဲ ဒီး အတၢ်မိဂ်န့ၢ်သးလီ သ့ဂ်တဖၣ်န့ဂ်တက့ၢ်. ဒီးကတိၤက့ၤတၢ်လာ အိဂ်လာနသးပူၤ ဘၣ်ဃးဒီး တၢ်လာနန့ၢ်ဟူသ့ဂ်တဖၣ် အဖီခိဂ်န့ဂ် တက့ၢ်. နမ့ၢ်မၤ ဒ်န့ဂ်အသိးဒီး နကမၤဒိဂ်ထီဂ်တၢ်န့ဂ်န့ၢ်တၢ်လာ, တၢ်လာနသ့ဂ်ညါလာ တၢ်လာအကါဒိဂ်လာ ယွၤအဂီၢ်န့ဂ်လီၤ. နယုထံဂ် န့ၢ်စ့ၢ်ကီး တၢ်လာ ယွၤမၤဝဲလာနသးပူၤန့ဂ်လီၤ.

ဖဲဝၤတၢ်ဂၤလၢအဖး ၁ ကရံၣ်သူး ၁၃ ဝံၤဒီး တၢ်ထုကဖၣ် စံးဆၢ က့ၤတၢ်, အဒိ, အဝဲဖးဝဲဝံၤဒီး ကသ့ၣ်ညါက့ၤ ယွၤအတၢ်အဲၣ်လၢအဆၢ တအိၣ်ဒီး အဝဲသ့ၣ်ထီၣ်က့ၤယွၤအတၢ်အဲၣ်လၢ အဝဲဒီး အမၤအဘၢၣ်စၢ န့ၣ်လီၤ. လၢ လံာ်စီဆုံအဆၢအပူၤန့ၣ် ဟံၣ်ဖျါဝဲဒၣ်တၢ်ကတိၤ “တၢ်အဲၣ်” လၢ “တၢ်သ့ၣ်စူၤသးစူၤ” အဃိဝၤတၢ်ဂၤ အသးဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးလၢ တၢ်ကတိၤဖျါဖျါလီၤလီၤ သ့ၣ်တဖၣ် လၢအကတိၤဘၣ်လၢအမၤ အဖီခိၣ် အဃိန့ၣ်လီၤ. ခီဖျါ လၢလံာ်စီဆုံ အဆၢအံၤအဃိ ဝၤတၢ်ဂၤအံၤ လဲလိာ်က့ၤ အတၢ်ဟံၣ်သ့ၣ် ဟံၣ်သးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

Francois Fenelon ကွဲးဝဲဒၣ်, “အိၣ်ဃိကလၢဒီး ဒိကန့ၣ် ယွၤကတိၤတၢ်ဒီးန့ၣ်တက့ၢ်.” အိၣ်ကတဲာ်ကတိၤနသးလၢတၢ်ဟံၣ်သး ဒ်အံၤ, ဒ်သိးယွၤ အသးစီဆုံကမၤ နမၤတၢ်ဒ် ယွၤအတၢ်ဂ့ၤတၢ်ဝါ အသိး တက့ၢ်. ဒ်သိးပကနၢ်ဟူဘၣ် ယွၤကလုာ်ကထါန့ၣ် ပလိၣ်ဘၣ်တၢ်အိၣ် ဘျၢၣ်လၢ နီၣ်ခိတကပၤ, ပလိၣ်ဘၣ် ဟီၣ်ခိၣ်အတၢ်အဲၣ်တၢ်ကွံ ဒီး ပုၤကညီအတၢ် ဆိကမိၣ်လၢ ပပူၤန့ၣ်လီၤ.

ယွၤအကလုာ် တမ့ၢ်တၢ်အကလုာ်လၢ ပနၢ်ဟူအီၤသ့ဘၣ်. ဘၣ် ဆၣ်နကသ့ၣ်ညါလၢယွၤ အသးစီဆုံအကလုာ် ဖဲနနၢ်ဟူ လံာ်စီဆုံအဆၢ အတၢ် မ့ၢ်တၢ်တီတဖၣ် ကတိၤတၢ်ဒီးန့ၣ် ကပုၣ်လုးဖိ, လၢတၢ်အဲၣ်တၢ်ကွံ အပူၤ, ဒီးမၤဆူၣ်ထီၣ်န့ၣ်လၢ တၢ်ဆၢကတိၤလၢ နဘၣ်ကွံဆၢခဲာ်မဲာ် တဖၣ်, ဒီးဘၣ် ယိၣ်တၢ်လၢ နတၢ်အိၣ်မူအပူၤအခါန့ၣ်လီၤ.

ဘၣ်တနၤ ဖဲယလံာ်ဖိ Nathan အိၣ်တဆူၣ်နးနး ကျဲးကျဲးန့ၣ်, ယဟံၣ်ထီၣ်ဒီးယထု ကဖၣ် လၢအဂီၢ်လီၤ. ဖဲန့ၣ်အခါယသ့ၣ်နီၣ်က့ၤ တၢ် ထုကဖၣ်အတၢ်ပညိၣ်ဒီး ယအိၣ်ဘျၢၣ်လၢယွၤအမဲာ်ညါ ခီဖျါယဖး လံာ်စီ ဆုံန့ၣ်လီၤ. လံာ်စီဆုံအဆၢ လၢယဖးအီၤဒုးသ့ၣ်ညါ က့ၤယၤတၢ်လၢ ယမၤဘၣ်လၢယမၤ Shirley အဖီခိၣ်န့ၣ်လီၤ. ယထံာ်က့ၤလၢ ယတၢ်ဟံၣ်သ့ၣ် ဟံၣ်သးလၢယမၤအဖီခိၣ် တဖၣ်တအိၣ်လၢယွၤ အတၢ် ကတိၤ ဒီးယွၤအတၢ် ဘၣ်သးအပူၤန့ၣ်ဘၣ်လီၤ. ယသ့ၣ်နီၣ်က့ၤ တၢ်လၢယမၤလိၣ်ဘၣ် လၢအတၢ်အိၣ်မူပူၤ ဘၣ်ဆၣ်ယတထံာ်တ့ၢ်ယဲ တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ယဃုလၢ ယွၤကပျါ ယၤဒီး မၤစၢယၤန့ၣ်လီၤ. လၢခံ တနံၤန့ၣ် ယဘီက့ၤ ယတၢ်ဟံၣ်သ့ၣ်ဟံၣ်သး လၢအတဘၣ် လၢယမၤဘၣ်

လာယမါအဖီခိန်န့ၣ်လီၤ. ယတၢ်ပၢ်သ့ၣ်ပၢ်သးတဖၣ် လဲလိာ်ခိဖျါ
ယအိၣ်ဘျၣ်လၢယွၤ အမဲၣ်ညါအဃိန့ၣ်လီၤ. ယဘၣ် တၢ်ဒုးနၢ်ပၢ်ယၤ
လၢ, ယွၤကတိၤတၢ်ဒီး ပှၢဒ်လဲၣ်, ဖဲပအိၣ်ဘျၣ်လၢယွၤ အမဲၣ်ညါန့ၣ်လီၤ.
တၢ်နၢ်န့ၣ်လၢ ယွၤအတၢ်မၤအပူၤ - တၢ်ဒိကနၢ်ပိာ်ထွဲထီၣ်အခံ ဒီး
တၢ်မၤ, ဒ်န့ၣ်အသိးတၢ်ကတိၤစ့ၢ်ကီးန့ၣ်လီၤ. တၢ်ကတိၤမ့ၢ်တၢ်အခိၣ်ထံး
လၢတၢ်ဒိကနၢ်ယွၤန့ၣ်လီၤ. အဒိ ပမ့ၢ်ဖး ၁ ကရံၣ်သူး ၁၅ န့ၣ် ပကပာ်
ထီၣ်ထီၣ်ယွၤလၢ အတၢ်မၤနၢ်ဖးဒိၣ် လၢအမ့ၢ် တၢ်ဂဲၤဆၢထၢၣ်သမူထီၣ်
က့ၤ အဃိဒီးဟ့ၣ်ပှၢ တၢ်မ့ၢ်လၢဒ်အံၤ အဃိန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ထဲတၢ်
ကတိၤဇိန့ၣ် တမၤလၢပဲၤ ယွၤအတၢ်မၤ ဘၣ် န့ၣ်လီၤ. ဖဲပအိၣ်ဒီးတၢ်နၢ်
လၢ ယွၤအတၢ်မၤအပူၤန့ၣ် ပကွၢ်ဆၢၣ်မဲာ် ပဒုၣ်ပဒါ လၢအမၤနၢ်
မၤဃၣ်ပသး သ့ဝဲန့ၣ်လီၤ. ဖဲပကွၢ်ဆၢၣ်မဲာ် တၢ်ဆူး တၢ်ဆါနးနးကျိးကျိး
ဘၣ်ဆၣ်ပအိၣ် ဒီး တၢ်ကတိၤလၢပကစံးန့ၣ်လီၤ. ဖဲပ ဘၣ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲာ်ဒီး
ဟီၣ်ခိၣ်အတၢ်သဘံၣ်သဘုၣ်အခါန့ၣ် ဟ့ၣ်ပှၢတၢ်စီ တၢ်ကမိၤန့ၣ်လီၤ.
ပတၢ်နၢ်န့ၣ် တၢ်လၢယွၤအတၢ်မၤအပူၤ ကဒုးစူးကွံာ် ညိကွံာ် ပတၢ်ပၢ်သ့ၣ်
ပၢ်သး (မ့) ပလုာ်ပလုာ်လၢအပဲၤ ဒီးတၢ်ဒဲးဘးန့ၣ်လီၤ.

ဖဲပထုကဖၣ်န့ၣ်, ပကအိၣ်ကတဲာ်ကတိၤ ပသးလၢ, ပကမၤ
ပိာ်ထွဲ ယွၤအတၢ်စံးဆၢန့ၣ်လီၤ. ပမ့ၢ်ထုကဖၣ် ယိာ်ယိာ်ဒီး တၢ်ထုကဖၣ်
ကဆုာ်ပှၢဆူ လံာ်စီဆုၢ်အဆၢသ့ၣ်တဖၣ်, ဆူအတၢ်ဆိကမိၣ်တဖၣ်အပူၤ,
ဒီးပက မၤဒ်ယွၤမၤပှၢအသိးန့ၣ်လီၤ. ခိဖျါ ပထုကဖၣ် ဒိၣ်ဒိၣ်ယိာ်ယိာ်
အဃိ ပတၢ်ထုကဖၣ်ကဆုာ် ပှၢဆူ ပှၢတဂၤဂၤအဒါပူၤ ဒ်သိးပကတူၢ်စၢၤ
အတၢ်ဝံတၢ်ယိး တၢ်လၢအပူၤကွံာ်တဖၣ် ဒ်သိး ပကမၤဘၣ်လီၤက့ၤပသး
ဒီးတၢ်သးဆါ တဖၣ်လၢပမၤန့ၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ထုကဖၣ်လဲလိာ် ပတၢ်
သုးတၢ်ကျဲၤတဖၣ် ဒိၣ်ဒိၣ်မ့ၢ်မ့ၢ်သ့ဝဲလီၤ. ပကမၤတၢ်လီၤဆီ သ့ၣ်တဖၣ်
လၢပဆိကမိၣ်လၢ ပတမၤဝဲသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤ
မ့ၢ်ဝဲဒၣ်လၢ ပထုကဖၣ် လၢ ယွၤလၢအမူဝဲဒီး ယွၤလၢအိၣ်ဒီးအစိကမိၤ
တဂၤအအိၣ်အဃိန့ၣ်လီၤ. ပမ့ၢ်မၤဒ်ယွၤအတၢ်မၤအသိးန့ၣ် ယွၤကလဲ
လိာ်ပှၢ လီၤလိာ်လီၤလး လၢကျဲၤ လၢပဆိကမိၣ် တသ့ဝဲအပူၤန့ၣ်လီၤ.
မ့ၢ်တမ့ၢ် ယွၤကပာ်ပှၢဖဲ တၢ်လီၤလၢ ပအိၣ်အလီၤလီၤ. ဘၣ်ဆၣ်အတွး
တအိၣ်ဘၣ် မ့ၢ်လၢအဝဲမ့ၢ်ယွၤအဃိန့ၣ်လီၤ.

“တဘဉ်ကတိပူ၊ ဖျဲးနသးဘဉ်ဃးဒီး တၢ်ထုကဖဉ် ဒ်သိးနကမာ
ဘာဃာ် တၢ်လာနသ့ဉ်ညါ လာနကြား မၤတဖဉ်တဂ့ၤ.”

Oswald Chambers

ဖဲပချံးလီၤ ပခီဉ်လာယွၤအမဲဉ်ညါ ဒီးပတၢ်လိဉ်တဖဉ်ဒီး ပတၢ်
ဃု တဖဉ်န့ဉ်, မ့ၢ်လာပဆိကမိဉ် လီၤပသးလာ ပမ့ၢ်ပုၤတဂ့ၤလာ
အလိဉ်ဘဉ် တၢ်မၤစၢၤအဃိန့ဉ်လီၤ. ဘဉ်ဆဉ်တၢ်ထုကဖဉ်ခဲလာ် မ့ၢ်
တၢ်မၤက့ၤယွၤ အတၢ်န့ဉ်လီၤ. တၢ်အံၤမ့ၢ် Norway's Ole Hallesby
သိဉ်လိန့ဉ် လီၤဝဲလာအလံာ် “Prayer” အပူၤန့ဉ်လီၤ. အဝဲထံဉ်ဝဲလာ
ကစၢ်ယုဉ်ဂ္ဂုး အတၢ်ကတိပူအစံးဝဲ “ကွၢ် ကွၢ်, ယဆာထာဉ်လာတြု
အခီဉ်ထံးဒီး ဒိ တကျိဉ်တၢ်လီၤ”(လိဉ် ၃:၂၀) ဒ်သိးလာအကအိးထီဉ်
တၢ်ထုကဖဉ်အတြုန့ဉ်လီၤ. ခရံဉ်ကဒိတကျိဉ်တၢ်ဒ်လဲဉ်. တၢ်ဆာကတီၢ်
တၢ်မၤအသးလာ ပဘဉ်ကွၢ်ဆာဉ်မဲဉ်တဖဉ် ဆုၤပုၤဆူ တၢ်ထုကဖဉ်
အအိဉ်သ့ဝဲန့ဉ်လီၤ. ဖဲယဆိကမိဉ်ထီဉ်တၢ်အံၤ ဒီး ယသ့ဉ်ညါလာယတၢ်
ထုကဖဉ်လာယလံၤဖိအဂီၢ် မ့ၢ်ဒဉ်ယမၤက့ၤယွၤအတၢ်မၤန့ဉ်လီၤ.
ခရံဉ်ဒိတကျိဉ်တၢ်လာ ယတၢ်အိဉ်မူအပူၤ ဒိဖျိယလံၤဖိ အတၢ်အိဉ်ဆူဉ်
အိဉ်ချ့န့ဉ်လီၤ.

DEFER TO GOD'S PERSPECTIVE

တၢ်ပာ်လီၤသးလာယွၤအတၢ်ထံဉ်ပူ

တဘျီဘျီဖဲ နကိးကလံၤဒၢ ဒ်သိး နကဃုတၢ်မၤစၢၤန့ဉ် Service
Department ကစံးဆာက့ၤန့ၤလာ နကအိဉ်ခိးတစီၢ်ဖိန့ဉ်လီၤ.
တၢ်စံးဆာအံၤမၤလီၤတၢ် န့ၤလာနကဘဉ် တၢ်စံးဆာက့ၤန့ၤလီၤ. နခိး
နဝဲဘဉ်ဆဉ် တၢ်စံးဆာတဟဲက့ၤဘဉ်, တုၤအယံာ်ထီဉ်ဒီးနသးကဒိကဒါ
ဝဲဒီး, နအိဉ်ဒီးတၢ်သးဒုဒိလာ တၢ်ကစံးဆာက့ၤနတၢ်ကိးန့ဉ်လီၤ. မ့ၢ်ယံာ်
ထီဉ်ဒီး နကပာ်လီၤကလံၤဒၢ ဒီး နကဟးထီဉ်န့ဉ်လီၤ.

တဘျီဘျီယွၤမာပခိး အတၢ်စံးဆာန့ဉ်လီၤ. ယွၤကမၤတၢ်ဒိဉ်ဒိဉ်
မ့ၢ်မ့ၢ်လာ ပတၢ်အိဉ်မူအပူၤ ဘဉ်ဆဉ် ယွၤတမၤလာပုၤပတၢ်ဃုကညး

လာ အဒိဉ်အမုၢ်လာပကီၢ်န့ၣ်ဘၣ်. ယွၤအိၣ်ကတဲၣ်ကတီၤ အသးလာ ကမၤစၢပုၤ ဘၣ်ဆၣ် တဘျီဘျီတဒိကန့ၣ်ပတၢ်ဃုကညး ဒီးတမၤပဲၤ ဒ်ပတၢ်ဃု ကညးအသိးန့ၣ်ဘၣ်.

နီၢ်ဃးနၤ အနီၢ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲ ပလာ်ဘၣ်ယွၤ အတၢ်စူးကွံၣ်ညိကွံၣ် န့ၣ်လီၤ (၁၅၅ ၁:၁-၁၈). နီၢ်ဃးနၤမ့ၢ် စီၤအ့လကါနၤ အမါခံၤ အကျါ တဂၤန့ၣ်လီၤ. နီၢ်ပနံးနၤဆံးစၢ်န့ၢ် ဖိတဖၣ်လာ စီၤအ့လကါနၤ အကီၢ်ဘၣ် ဆၣ်နီၢ်ဃးနၤမ့ၢ် ပုၤတူၣ်ဖိန့ၣ်လီၤ. နီၢ်ဃးနၤဘၣ်တၢ် ဒုၣ်ဒွဲၣ်အီၤဒီးဘၣ် တၢ်ဆိကမိၣ်အီၤလာ ပိၣ်မုၢ်တဂၤလာယွၤ တသးအိၣ်အီၤဘၣ်န့ၣ်လီၤ. တနံၣ်တဘျီ စီၤအ့လကါနၤဒီး အဟံၣ်ဖိဃီဖိ လဲၤဝဲဆူ တၢ်လုၢ်ဟံၣ် ဒ်သိး အကလုၢ်ထီၣ်ပာ်ထီၣ်တၢ်န့ၣ်လီၤ. နီၢ်ဃးနၤ ဘၣ်တၢ်ဒုၣ်ဒွဲၣ်အီၤ လၢနီၢ်ပနံးနၤ မ့ၢ်လၢ အဖိတအိၣ် အဃိန့ၣ်လီၤ. နီၢ်ဃးနၤ မ့ၢ်ပိၣ်မုၢ်တဂၤ လၢအသန့ၤ အသးလာယွၤဘၣ်ဆၣ် ယွၤတစံးဆၢ အတၢ်ထုကဖၣ် အဃိ ဘၣ်အိၣ်မူ လၢတၢ်ကီၢ်တၢ်ဂီၤအပူၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲအတၢ်လဲၤ လၢတၢ်လုၢ် ဟံၣ်တဘျီအံၤ ထုကဖၣ်တုၤဒၣ်လဲၣ်အကလုၢ်တဟးထီၣ် ဒီးဝးဒၣ်ထဲအပူၤ အဃိပုၤလုၢ် တၢ်အဒိဉ် ဆိကမိၣ် ဝဲလၢအမူၤလၢ စပံးထံဒီး ပာ်တၢ်ကမၣ် လၢအလီၤန့ၣ်လီၤ.

ဘၣ်ဆၣ်တုၤယွၤအဆၢ ကတီၢ်ဘၣ်ဒီး ယွၤစံးဆၢနီၢ်ဃးနၤ အတၢ် ထုကဖၣ် ဒီဖျိယွၤဟ့ၣ်လီၤအီၤ ဖိခွါန့ၣ်လီၤ. ဖိခွါအံၤ အမံၤမ့ၢ် စီၤရူမူအ့လး ဒီး ပုၤတဂၤလာအကကဲထီၣ် ပုၤလုၢ်တၢ်အဒိဉ်ဒီး ဝံတဂၤလာကလဲလိာ် တၢ်စံၣ်စီၤတဲစီၤ တဖၣ်န့ၣ်လီၤ (၁ မူ ၁:၁၉-၂၀). နီၢ်ဃးနၤ အတၢ်သးအုးတဖၣ်လဲ လိာ်က့ၤလၢတၢ်သးခုန့ၣ်လီၤ. နီၢ်ဃးနၤ အတၢ်သး ဝံၣ်စံးထီၣ်ပတြၢယွၤ ပာ်ဖျါထီၣ်ဝဲလၢ အဝဲအတၢ်ဆၢ န့ၢ်အဒိဉ်အယိာ်န့ၣ် တမ့ၢ်အဖိခွါဘၣ် မ့ၢ်ယွၤကတူၢ်လိာ် အတၢ်ဃုကညး န့ၣ်လီၤ (၁ မူ ၂:၁-၁၀). နီၢ်ဃးနၤ အတၢ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲာ် ပာ်ဖျါန့ၢ်ပုၤလၢ ပတဘၣ်ဂံၢ်ဒွး လၢယွၤကစံးဆၢ ပတၢ်ထုကဖၣ်တဘျီဃီ အိၣ်ပဲၤဘျီ လံန့ၣ်ဘၣ်. မ့ၢ်တခီ ပကခိးယွၤအဆၢကတီၢ်လၢ တၢ်ဆိၣ်လီၤသး အပူၤန့ၣ်လီၤ.

ဒီဖျိနီၢ်ဃးနၤ အတၢ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲာ်ဒီး တၢ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲာ်အဂၤ တဖၣ်လာ အိၣ်လၢလံာ်စီဆံ့အဆၢ သ့ၣ်တဖၣ်အဃိ ပထံၣ်သ့ၣ်ညါက့ၤ

လာ ပတဘဉ်ပာ်လီပသးလာ ပသးအတၢ်သးလီအပူၤဘဉ်, မ့ၢ်တခီ ပကဘဉ် ပာ်လီပသးလာ ယွၤအတၢ်ကူဉ်ဘဉ်ကူဉ်သ့အပူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်န့ၣ်န့ၣ်တၢ်လာယွၤအတၢ်ထံဉ်အပူၤ- ပတၢ်ထံဉ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤကံဒ် တၢ်ကွၢ်တၢ်လာ ထးကမိာ်ခံအပူၤအသိးန့ၣ်လီၤ. ပတထံဉ်ဘဉ်တၢ် ခဲလၢာ်ဘဉ်.ပထံဉ်တၢ်ခဲလၢာ် မ့ၢ်သ့ဒီး ပကသ့ဉ်ညါလာ တၢ်လာပဆၢန့ၣ် သ့ဉ်တဖၣ်အံၤ တမ့ၢ်တၢ်အဂ့ၤ လာပဂီၢ်ဒီး ပှၤလာပအဲဉ်အီၤ သ့ဉ်တဖၣ် အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ပစံးဘျးယွၤ လာယွၤတမၤ လာပဲၤတၢ်ကိးမံၤလာပဃုအီၤ အဃိန့ၣ်လီၤ. ပမ့ၢ်တုၤလာ မူခိဉ်ဘီမုၢ်မး ပကထံဉ်ဘဉ်တၢ်ခဲလၢာ် ဒ် (၁ ကရံဉ်သူး ၁၃:၁၂) စံးဝဲ “ဒီးပကသ့ဉ်ညါ ထံတၢ် ဒ်တၢ်သ့ဉ်ညါ ထံယၤအသိးန့ၣ်လီၤ”. P.T Forsythe ကွဲးဝဲ “မ့ၢ်တနံၤ ပကလဲၤဆူ မူခိဉ်ဘီမုၢ်န့ၣ်လီၤ, ဖဲန့ၣ်ပကထံဉ်ဘဉ်လာယွၤ အတၢ်စူးကွံာ် ညိကွံာ် တဖၣ် မ့ၢ်တၢ်စံးဆၢ အဂ့ၤကတၢ်လာ ပတၢ်ထုကဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.”

“မ့ၢ်တနံၤ လၢတၢ်သးခုပကထံဉ် ဘဉ်ယွၤ အတၢ်စူးကွံာ် ညိကွံာ် တဖၣ် တဘျီဘျီမ့ၢ်တၢ် စံးဆၢအဘဉ်ကတၢ် လၢပတၢ်ထုကဖၣ် အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.”
P.T Forsythe

တၢ်န့ၣ်န့ၣ်တၢ်လာယွၤအတၢ်ကူဉ်ဘဉ်ကူဉ်သ့အပူၤ- ယွၤသ့ဉ်ညါ ပတၢ်လိဉ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. မိာ်တဂၤ ဃုထုကဖၣ်ဝဲဒ်သိး ယွၤ ကဟ့ဉ်လီၤအီၤ စ့ဒ်လဉ် ၂,၀၀၀ လာကျိဉ်စ့ တၢ်ကီတၢ် ခဲအဃိန့ၣ် လီၤ. ယွၤကဟ့ဉ်အီၤ ဒ်လဉ် ၂,၀၀၀ အလီၢ်န့ၣ် ယွၤဟ့ဉ်လီၤ တၢ်ဖံးတၢ်မၤ ဒ်သိးအကမၤစၢၤ အတၢ်ကီတၢ်ခဲန့ၣ်လီၤ. ယွၤ ဟ့ဉ်လီၤကဒီးအီၤ လၢတံၤသကိးတဂၤလာ ကမၤစၢၤအီၤလာ တၢ်သူး ကျဲကျိဉ်စ့အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲအဝဲကွၢ်ကဒါက့ၤ အလီၢ်ခံဒီး ကထံဉ်က့ၤဝဲလၢ ယွၤစံးဆၢအတၢ်ထုကဖၣ်လာ ကျဲလၢအဝဲ ဆိကမိဉ် ဝဲတသ့န့ၣ်လီၤ. ဒီးအဝဲဆိကမိဉ်က့ၤ ယွၤအတၢ်ကူဉ်ဘဉ်ကူဉ်သ့လၢ အဒိဉ်ဝဲယိာ် ဝဲန့ၣ်လီၤ. ဒီးအဝဲကဒိဉ်ထီဉ်လၢ အတၢ်စူးတၢ်န့ၣ်လၢ ယွၤအပူၤန့ၣ်လီၤ.

တၢ်န့ၣ်န့ၣ်တၢ်လာယွၤအဆၢကတီၢ်အပူၤ- ပဟံဉ်ကဘဉ်တၢ်

ဆါအီ၊စဲခံန့ၣ် ပအဲၣ်ဒီးဆါ အကတီၢ် (မ့) ဖိ သၣ်အိၣ်ဖျဲၣ်ထီၣ်ဝဲ ခံန့ၣ် ဆိန့ၣ်ပဆိကမိၣ်ဘၣ်ဆၣ် ယွၤအတၢ်ဆာကတီၢ် မ့ၢ်တၢ်အဂ့ၤကတၢ်လၢ ပဂီၢ် ထီၣ်န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်လၢယွၤအိၣ် ဒီးတၢ်သ့တၢ် ဘၣ်လၢ ကရဲၣ်လီၤ ကျဲၤလီၤ ပတၢ်ဆာကတီၢ်လၢ အလီၢ်ဘၣ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်န့ၣ်န့ၣ်တၢ်လၢယွၤအတၢ်ဂ့ၤတၢ်ဝါအပူၤ-ဘၣ်သ့ၣ်သ့ၣ်ပဃုထုကဖၣ် လၢ ပမါ (မ့) ပဝၤလၢကယူးယီၣ် အါ ထီၣ်ပုၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ် ပမ့ၢ်တပၣ်ကတီၢ် ပတၢ်ထံၣ်ဆံးလၢပမါ (မ့) ပဝၤ အဖီခိၣ်ဘၣ်ဒီး ယွၤတမၤလၢပဲၤ ပတၢ်ထုကဖၣ်ဘၣ်လီၤ.

ယွၤတစံးဆာပတၢ်ထုကဖၣ် မ့ၢ်လၢ ပတပျီၤပုၤဂၤအတၢ်ကမၣ် အယိ (မ့) ပဒုးပတၢ်ဆိကမိၣ်လၢ အတဘၣ်လၢပသးပူၤအယိ (မ့) လၢတၢ် သးဒိၣ်သးဖျိးတဖၣ် အယိန့ၣ်လီၤ. မ့တမ့ၢ် ဒ် (ယၤ၄:၃) စံး အသိး မ့ၢ်လၢပ ဃုကမၣ်တၢ် ဒ်သိးပကအိၣ်လၢာ်ဂီၤတၢ်လၢ ပတၢ်မ့ၢ် တၢ်လၢ အပူၤအယိ ယွၤတစံးဆာ ပတၢ်ထုကဖၣ်ဘၣ်လီၤ. တချူးလၢ ယွၤစံးဆာ ပတၢ်ထုကဖၣ်န့ၣ်ပကဘၣ်သမံသမိးလီၤက့ၤပသး, အာၣ်လီၤ ပတၢ်ကမၣ် ဒီးတီၢ်ယၢ်လီၤ က့ၤပသးန့ၣ်လီၤ.

Oswald Chambers နၢ်ဟံၢ် ဝဲလၢ တၢ်ခိးကွၢ် လၢမ့ၢ် တၢ်ထု ကဖၣ်အသနာၣ် တမံၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဃးဒီးလံာ်စီဆံ့အဆာ, “ဒီးဒ်သိး ပုၤကညီ ကဘၣ်ထုကဖၣ်တၢ်တဘိယျၢ်ယိ, ဒီးသုတလီၤဘျါတဂ့ၤ” (လူၤ ၁၈:၁), အဝဲကွဲးဝဲဒၣ်, “ခရံၣ်သိၣ်လိအပျီၢ်အဘီၣ်လၢ ကအိၣ်ဒီး တၢ်သ့ၣ်စူၤသးစူၤလၢ တၢ်ထုကဖၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. နမ့ၢ်တီၢ်ဒီးယွၤဘၣ်ဆၣ် ယွၤမ့ၢ်မၤ ယံာ်မၤနီၢ်နၤလၢ ကစံးဆာနတၢ်ထုကဖၣ်န့ၣ်, တဘၣ်စံၣ်ညီၣ် ကမၣ်ယွၤ တဂ့ၤ. တဘၣ်ဆိကမိၣ်ယွၤ ဒ်သိးတံၤသကိးတဂ့ၤလၢ အတ အိၣ်ဒီး တၢ်သ့ၣ်ကညီၤသးကညီၤတဂ့ၤ (မ့) ပၢ်တဂၤလၢအတလီၤကံာ် ဒ်သိး ပၢ် (မ့) စံၣ်ညီၣ်ကွီၢ်တဂၤလၢအတတီၢ်တဂ့ၤ. မ့မ့ၢ်တခီဃုသပျီၤပျီၤ တက့ၢ်. နတၢ်ထု ကဖၣ်ကဘၣ် တၢ်စံးဆာအီၤ လီၤတၢ်လီၤဆဲးန့ၣ်လီၤ. ထုကဖၣ်တက့ၢ်, ယွၤတဒုးဟးဂီၤနၤဘၣ်. ယွၤတမၤလၢပဲၤ နတၢ် ထုကဖၣ် မ့ၢ်လၢ ယွၤမၤဒိၣ်ထီၣ်ထီၣ် နသကံာ်ပဝး ဒီး နတၢ်ဟံၣ်သ့ၣ် ဟံၣ်သးတဖၣ်န့ၣ် အယိလီၤ. နကစံးယွၤလၢ “ယွၤတၢ် သးပုၤနီၣ်ကွီၢ် ပသကံာ်ပဝး ပတၢ်ဟံၣ်သ့ၣ်ဟံၣ်သး ဒီးမၤလၢပဲၤန့ၣ်ပုၤ ပတၢ်ဃုကညး

တကွာ၊” နှင့်၊ ယူကစံးဆာ နုလော၊ “တၢ်လာယမၤတဖၣ်န့ၣ် တလာ
ကွံာ်န့ၣ်တၢ်လာ နထံၣ်ဒီးနသ့ၣ်ညါ န့ၣ်လီၤ. နၢ်န့ၣ်ယၤတကွာ်” န့ၣ်လီၤ.

ပှၤကွဲးထါစံးပတြၢၤ စီၤအၤစၢ် သိၣ်လိန့ၣ်လိအသး ဒ်သိး
ကမၤနာၤ တၢ်ဆိကမိၣ်ကမၣ် လၢယွၤအဖီခိၣ် ဖဲအဝဲသ့ၣ်ညါ ယွၤအတၢ်
ထံၣ်လၢ အဒိၣ်ဝဲယိာ်ဝဲန့ၣ်လီၤ. ဖဲထါစံးပတြၢၤ ၇၃ န့ၣ်စံးဝဲဒၣ်,

ယွၤမ့ၢ်ထဲ တၢ်ဂုၤလၢ အိၣ်စၢ်လးအဂီၢ်, လၢပှၤသးကဆီအဂီၢ် လီၤ.
ဘၣ်ဆၣ်ဒီး ယဲဒၣ်အံၤတစံးဖိဒီး ယခိၣ်ကဘၣ်တၢ်, ဒီးဘူးဒီးယခိၣ်
ကလီၤတလံာ်လီၤ. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ယသးကွၢ်ပှၤပာ်ကဖိအသး ဖဲယထံၣ်
ဘၣ်ပှၤတတီတလီၤ အတၢ်ယူတၢ်ဖိလီၤ. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, အတၢ်ဆိးကး
ဘၣ်ဃးဒီး တၢ်သံန့ၣ်တအိၣ်ဘၣ်. အကံၢ်ဆူၣ်အဘါဆူၣ်လီၤ. တဘၣ်
ဘၣ်တၢ်ကိာ်တၢ်ဂီၤ ဒ်ပှၤကညီအသိးဘၣ်. ဒီးတဘၣ်တၢ်တံာ်တၢ်ဒ်
ပှၤကညီအသိးဘၣ် (စံး ၇၃:၁-၅). ယမၤကဆီယသး, ဒီးသ့စီကွံာ်
ယစုလၢ တၢ်ဒဲးဘးတအိၣ်ဘၣ်အပူၤန့ၣ် ကဲလၢတၢ်ကလီကလီအဂီၢ်
လီၤ. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ပဘၣ်တၢ်တၢ် ကိးမ့ၢ်နံၤဒဲး, ဒီးယဘၣ်တၢ်သိၣ်ဃီၣ်
ကိးဂီၤဒဲးလီၤ. ပမ့ၢ်စံး, ပကစံးဒ်န့ၣ်ဒီး, ကွၢ်ကွၢ်, ယကမၤကမၣ်ဘၣ်
နဖိတစီလီၤ. တုၤယဆိကမိၣ်ဒ်သိး ယကသ့ၣ်ညါတၢ်န့ၣ်ဒီး,
တၢ်ကိာ်တၢ်ဂီၤအိၣ်ဝဲလၢ ယမဲာ်ညါလီၤ. တုၤယလဲၤန့ၣ်ဆူၤ ယွၤ အလီၢ်
စီဆူၤအပူၤ ဒီး ယတၢ်နီၣ်အကတၢ်လီၤ. မ့ၢ်မးနပာ်အီၤ ထဲလၢ
တၢ်လီၤတလံာ်အလီၢ်, နတ့ၢ်လီၤကွံာ်အီၤလၢတၢ်ဟးဂီၤ အပူၤလီၤ.
တၢ်ဒုးလဲၤအီၤဆူ တၢ်သယုာ် အပူၤလၢ တစီၢ်ဖိအကတၢ်ပူၤန့ၣ်လီၤ.
လၢာ်ဝဲစီဖုကလုၤ လၢတၢ်ပျံၤတၢ်ဖုးလီၤ. ဒ်တၢ်မံၤတီၢ် တုၤပှၤဖုသံနီၣ်
ထီၣ်အသိးန့ၣ်, ယွၤဇၢ, တုၤနဖုသံနီၣ် ဒီး, နကမၤတရီတပါ အက့ၢ်အ
ဂီၤဒ်န့ၣ်လီၤ. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ယသးဆါ, ဒီးယကလုာ်ဘၣ်ဆဲးလီၤ ဒီး ယမ့ၢ်
ပှၤလၢအသးဆိကမိၣ်တအိၣ်ဘၣ်, ဒီးယတသ့ၣ် ညါဘၣ်တၢ်ဘၣ်.
ယ မၤသးဒ်ဆၣ်ဖိကိာ်ဖိအသိး လၢနမဲာ်ညါလီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ဒီး
ယအိၣ်ဒီးနၤ တထံၣ်ဃီ, နဟံးန့ၣ်ယၤလၢ ယစုထွဲလီၤ. နကဆူၤယၤ
လၢနကူၣ်ထီၣ်ဖး လီၤတၢ်လီၤ. လၢခံ က့ၤဒီးနကဟံး ထီၣ်က့ၤယၤ
ဆူတၢ်လၢကပီၤအပူၤ လီၤ. မ့ၢ်မတၢ်အိၣ်ဝဲလၢ ယဂီၢ် လၢမူခိၣ်
တဂၤလဲာ်. ဒီးလၢနၤ အမဲာ်ညါ န့ၣ်တဘၣ်ယသးလၢပှၤ

အိပ်လာဟိန်ခိန်ချာနီတကဘဉ်. ယညဉ်, ဒီး ယသးလာဝဲလီ. ယွမ့ယသးအလာ, ဒီးယကီန့ဉ်လီထူလီ ယိာ် လီ (စံး ၇၃:၁၃-၂၆).

ENJOY GOD WHILE YOU WAIT

သးခုလာယွအပူဖဲခိးယွအတၢ်စံးဆာအကတီၢ်န့ဉ်တက့ၢ်

ပုကွဲးထါစံးပတြာ စီအစာ် ဟ်ဖျါထီဉ်န့ၢ် ပုလုပကဘဉ်န့ဉ် ယွအါန့ၢ်ယွအတၢ်ကူဉ်ဘဉ်ကူဉ်သ့န့ဉ်လီ. ကျဲအဂတဘိလာပက သိဉ်လိန့ဉ်လိပသး လာပအိဉ်ဒီးတၢ်န့ဉ်လုာ် တၢ်ထုကဖဉ်အပူ မ့ၢ်ဝဲဒဉ်ပ ကဘဉ်မုာ်လုာ်ယွ နီၢ်နီၢ် ဖဲပခိးအတၢ်စံးဆာအကတီၢ်န့ဉ်လီ. တၢ်လာ ပခိးသ့ဉ်တဖဉ်အံၤ အကါတဒိဉ်ထဲ တၢ်သ့ဉ်ညါယွန့ဉ်ဘဉ်.

တၢ်ကတီၢ်ကအိဉ်ဝဲလုာ် ပဘဉ်ကီဘဉ်ခဲ, ဘဉ်နးဘဉ်ဖီဉ်, ဘဉ်ကီ ဘဉ်ဂီန့ဉ်လီ. ဒ်နီၢ်ဃးနုအသိး ပကဘဉ် တၢ်မးနးမးဖီဉ်ပု လာပတၢ် မိဉ်န့ၢ်သးလီတဖဉ်အဃိလီ. ဒ်န့ဉ်အသိး ပကအိဉ်ဒီး တၢ်အကတီၢ်လာ ပကသ့ဉ်ခုသးခုလာ တၢ်လာယွမးဝဲလာပကီတဖဉ် အဃိန့ဉ်လီ.

တၢ်န့ဉ်န့ၢ်တၢ်လာယွတဂလာပသ့ဉ်ညါအီအပူ

ဖဲပခိး ယွအတၢ်စံးဆာအကတီၢ်န့ဉ်, ပသ့ဉ်ဖုံသးညါလာယွတ ဂလာပသ့ဉ်ညါအီအပူ သ့ဝဲန့ဉ်လီ. ပတူာ်လိာ် ပုကွဲးထါစံးပတြာ အတၢ်ကွဲမုာ်လာ အစံးဝဲ “ဟဲန့ဉ်လာပဲတရီဒီး တၢ်သးဝံဉ်, အဂတဖဉ် ဒီးတၢ်စံးပတြာတက့ၢ်. သးဝံဉ်ထီဉ်အီ, ဒီး စံးထီဉ်ပတြာအမံၤတက့ၢ်,” (စံး ၁၀၀:၄) န့ဉ်သ့ဝဲလီ.

စံးဘျးယွတက့ၢ်- ယွမးတၢ်အါမးလာ နကီလီ. နပုအဒိဉ် (မ့) နဖါနဟ်မးဘျးနု တဆံပူတပူအဃိ နမ့ၢ်စံးဘျးအီဒိဉ်ဒိဉ်မုာ်မုာ်န့ဉ် နကြးစံးဘျးယွ ဒ်န့ဉ်အသိးန့ဉ်လီ.

“ယွ, ယကစၢ်ဇာ, ယကစံးထီဉ် ပတြာနု လီထူလီယိာ်လီ ” (စံး ၃၀:၁၂).

ကစၢ်ခရံဉ် အနီၢ်ကစၢ်ဒဉ်ဝဲ စံးပတြာဟ် အိဉ်လာမူခိဉ်န့ဉ်လီ (လူ ၁၀:၂၁). စီစီလူး အတၢ်ထုကဖဉ်သ့ဉ်တဖဉ်စ့ၢ်ကီး ပွဲမးဒီး

တံးစံးဘျူး ယွေန့ၣ်လီၤ (အံး ၅:၂၀). အဃိသတးဒီး ပဝဲသ့ၣ်တဖၣ်စ့ၣ်ကိး ပကြားစံး ဘျူးယွေလၢတၢ်သးခုအပူၤန့ၣ်လီၤ.

စံးထီၣ်ပတြာယွေတက့ၢ် - ယကဘၣ်စံးပတြာယွေလၢ မ့ၢ်တၢ်လၢအမ့ၢ် ဝဲ အဃိဒီးပဘၣ် စံးဘျူးအီၤ လၢတၢ်လၢအမၤဝဲ သ့ၣ်တဖၣ်အဃိန့ၣ် လီၤ. ပမ့ၢ်ကွၢ်လၢ လံာ်စီဆံ့အပူၤ ဒီးပကထံၣ်ဘၣ်လၢ လံာ်စီဆံ့အံၤ လၢပဲၤမးဒီး တံးစံးထီၣ်ပတြာယွေ တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

“စံးထီၣ်ပတြာယွေတက့ၢ်. စံးထီၣ်ပတြာတၢ်, ယွေအခုအပူၤသ့ၣ်ဒၤ, စံးထီၣ်ပတြာယွေအမံၤတက့ၢ်. တုၤအံၤဆူညါ မံၤယွေအမံၤဘၣ် တၢ် စံးထီၣ်ပတြာအီၤ လီၤထူလီၤယိာ်တက့ၢ်. လၢမ့ၢ်ထီၣ် တုၤလၢ မ့ၢ်န့ၣ် န့ၣ် ယွေအမံၤမ့ၢ် တံးစံးထီၣ်ပတြာ အလီၤလီၤ.” (စံး ၁၁၃:၁-၃)
လံာ်စီဆံ့ အဆၢအဂုၤအဂၤ လၢအစံးထီၣ်ပတြာယွေအမံၤစီဆံ့ အကျါ စံးထီၣ်ပတြာ ၁၃၆:၁-၂, ဧၤတြာ ၁၃:၁၅, ဒီးလိာ်ဖျါ ၄:၁၁ သ့ၣ်တဖၣ် စ့ၣ်ကိးပာ်ဃုာ်န့ၣ်လီၤ.

စိာ်ထီၣ် နတံးစံးထီၣ်ပတြာဆူ ယွေအအိၣ် ဖဲနထုကဖၣ်အကတီၢ်န့ၣ် တက့ၢ်. တဲဖျါထီၣ် နတံးဘျုးထီၣ်ဘါထီၣ်အီၤ, နတံးယူးယိာ်အီၤလၢ နတံးစံးထီၣ်ပတြာအပူၤ န့ၣ်တက့ၢ်. “အဝဲဒၣ် မ့ၢ်နတံးစံးထီၣ် ပတြာ အလီၤ” (၅ မိၤ ၁၀:၂၁).

တၢ်န့ၣ်န့ၣ်တၢ်လၢယွေအတၢ်အာၣ်လီၤအီၤလီၤအပူၤ - ကျဲအဂၤတဘိလၢ ပကမ့ၢ်လၢယွေ မ့ၢ်ပကဘၣ်သ့ၣ်ဖံၣ်သးညီ လၢအတၢ်အာၣ်လီၤအီၤလီၤ လၢအဟ့ၣ်ပုၤ သ့ၣ်တဖၣ်အဃိလီၤ. စီၤပီၤလူး ပာ်ဖျါထီၣ် တၢ်အာၣ်လီၤ အီၤလီၤ သၢမံၤ လၢတၢ်ထုကဖၣ်အဆၢအံၤအ ပူၤန့ၣ်လီၤ.

“သုတဘၣ်ယိာ်တၢ်နီၣ်တမံၤတဂ့ၤ. မ့ၢ်မ့ၢ်လၢတၢ်ကိးမံၤဒဲးန့ၣ် လၢ တၢ်ထုကဖၣ်, ဒီးလၢတၢ်ဃုကညး အိၣ်ဒီးတံးစံးထီၣ်ပတြာ တၢ် အဘျူးအဖိာ်န့ၣ်, ဘိးဘၣ်သ့ၣ်ညါယွေ လၢသုတၢ်အဲၣ်ဒီးတဖၣ်န့ၣ် တက့ၢ်. ဒီးယွေအတၢ်ဃုတၢ်ဖိးလၢအဒိၣ်အယိာ်န့ၣ် ကယိာ်ပသ့ၣ်ညါ န့ၣ် ပာ်တၢ်န့ၣ် ကပၤသုသ့ၣ်သုသးဒီး သုဆိကမိာ် တၢ်လၢ ယုာ်ရှူးခရံၣ် အပူၤလီၤ”. (ဖံ ၄:၆-၇)

တၢ်အာၣ်လီၤလၢယွေကဟ့ၣ်ပုၤအတၢ်သ့ၣ်မ့ၢ်သးမ့ၢ်-
တၢ်ထုကဖၣ်မ့ၢ် ကသံၣ်လၢအမၤနၤ တၢ်သ့ၣ်ကိာ်သးဂီၤ, တၢ်ဘၣ်ယိာ်

ဘဉ်ဘီတဖဉ်န့ဉ်လီၤ. ယွၤအာဉ်လီၤအီၤလီၤ ပှၤလၢကဟ့ဉ်ပှၤ တၢ်သ့ဉ် မုၢ်သးမုၢ် ဖဲပတလ့ဉ်ကွံာ် ပတၢ်ဝံတၢ်ယိး တဖဉ်လၢ အဖံဘဉ်ခိဉ်န့ဉ် လီၤ. ပှၤခရံဉ်ဖိအါဂၤ အုဉ်အသးလၢယွၤ ဟ့ဉ်က့ၤအဝဲသ့ဉ် တၢ်သ့ဉ် မုၢ်သးမုၢ်ဖဲ အဝဲသ့ဉ်တလ့ဉ်ကွံာ် အတၢ်ကီတၢ်ခဲ, တၢ်ဝံတၢ်ယိးလၢ ယွၤအလီၤန့ဉ်လီၤ(စံး ၄:၈). အဃိ သတးဒီး ပသ့ဉ်ဖုံသးညီသ့ဝဲ, မုၢ်ပသ့ဉ်ညါ, ဖဲပဟဲစိာ် ပတၢ်ဝံတၢ်ယိး, တၢ်ဘဉ်ယိဉ်, ဒီး တၢ်သ့ဉ်ကီၤ သးဂီၤ တဖဉ်ဆူယွၤအအိဉ်န့ဉ်, ယွၤကဟ့ဉ်ပှၤတၢ်သ့ဉ်မုၢ်သးမုၢ်အဃိ န့ဉ်လီၤ.

တၢ်အာဉ်လီၤလၢယွၤကအိဉ်ပှၤကဟ့ကယာ်ပှၤ-ဖဲပထုကဖဉ်
န့ဉ် ပသ့ဉ်ပသးဒီးပတၢ်ဆိကမိဉ်သ့ဉ်တဖဉ် ကဘဉ်တၢ်အိဉ်ပှၤက့ၤအီၤ န့ဉ်လီၤ. ယွၤမုၢ်ပတိာ်လၢ အဟၤဃာ်ပှၤ ဖဲပဒုဉ်ပဒါ တဖဉ်ထီဒါပှၤ အကတီၢ်န့ဉ်လီၤ(စံး ၃၁:၁-၃). အဃိသတးဒီး, ပသ့ဉ်ဖုံသး ညီသ့ဝဲလၢ ယွၤကဟ့ဉ်ပှၤတၢ်ကဟ့ကယာ် အဃိန့ဉ်လီၤ.

တၢ်အာဉ်လီၤလၢယွၤကအိဉ်ဒီးပှၤ-စိပိလူး တဲဖျါဝဲဒဉ်, “ဒီး တၢ်ဃူတၢ်ဖိးအကစၢ်န့ဉ်, ကအိဉ်ဒီးသုလီၤ”(ဖံ ၄:၉). တၢ်ထုကဖဉ် ဒုးသ့ဉ် နီဉ်ပှၤလၢယွၤအိဉ် ဒီးပှၤ ဖဲပလဲၤတၢ်လၢကလံၤ မုၢ်တွၤ ဒီး ဖဲပလဲၤတၢ်လၢတြီၤလၢအကပၤ (မ့) ဖဲပဆိကမိဉ်လၢ ပလဲၤတၢ် ထဲတဂၤဧါအကတီၢ်န့ဉ်လီၤ. အဃိ, ပသ့ဉ်ဖုံသးညီ သ့ဝဲမုၢ်လၢ ယွၤအာဉ် လီၤပှၤလၢ ကအိဉ်ဒီးပှၤ ဖဲပအိဉ်ဝဲတပူၤလၢလၢန့ဉ်လီၤ.

တၢ်ထုကဖၣ်ခိဖျိလံာ်စီဆုံ

လံာ်စီဆုံအဆၢ သ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်တၢ်ကွဲးအီၤ လၢပုၤကညီအိၣ်ဒီး တၢ်မိၣ်န့ၣ်သးလီၤ, တၢ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲာ် ဒ်သိးပုၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်စ့ၢ်ကိး ဘၣ်လဲၤခိဖျိ တၢ်ပျံၤတၢ်ဖုး, တၢ်သးဟးဂီၤ ဖဲအဆၢကတီၢ်ဝဲန့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်သ့ၣ်ညါ, တၢ်ကီၢ်တၢ်ဂီၤ ဖဲပကိးပသုထီၣ်ဆူ ယွၤအိၣ်ဘၣ်ဆၢၣ် ယွၤအိၣ်ဘျၢဝဲအကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်သ့ၣ်ညါ တၢ်စုကတၢ်ခိၣ်ကတၢ်တဖၣ်မၤအသးဒ်လဲၣ်, ဒီးသးလၢအဘၣ်နးဘၣ်ဖျိတဖၣ် မၤအသးဒ်လဲၣ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤကညီလၢ လံာ်စီဆုံအပူၤတဖၣ်အံၤ အကါဒိၣ်မးလၢပဂီၢ်မ့ၢ်လၢ အဝဲသ့ၣ်အိၣ်မူ လၢပုၤလၢလိာ်ဝဲလၢကမၤန့ၢ်က့ၤယွၤ အတၢ်သ့ၣ်ခုသးခုဒီး တၢ်န့ၣ်န့ၢ်တၢ် လၢယွၤအပူၤအယိန့ၣ်လီၤ.

ဖဲပဘၣ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲာ်ဒီး တၢ်ပျံၤတၢ်ဖုး, တၢ်သးဟးဂီၤအကတီၢ်န့ၣ် ပမ့ၢ်ထုကဖၣ်ခိဖျိ တၢ်ကွဲးလၢအဝဲသ့ၣ်ကွဲးဝဲ လၢလံာ်စီဆုံအပူၤန့ၣ်ဒီး ပကမၤန့ၢ်က့ၤ တၢ်မ့ၢ်လၢအသိန့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်လၢအဝဲသ့ၣ် စ့ၢ်ကိးဘၣ်ကွၢ် ဆၢၣ်မဲာ်တ့ၢ် တၢ်ပျံၤတၢ်ဖုး, တၢ်သးဟးဂီၤဒ်သိးပုၤအယိန့ၣ်လီၤ. ဒီးပထံၣ် ဘၣ်လၢထါစံးပတြၢၤ (၄၂) မ့ၢ်တၢ်အဒိဂ့ၤကတၢ်တမံၤန့ၣ်လီၤ. ပုၤကွဲးလံာ် စံးပတြၢၤ (၄၂) ကိးပသုထီၣ်ဆူယွၤအိၣ်ဃုာ်ဒီးသး လၢအလီၤသပုၤ ဒီး သးလၢအဆၢန့ၢ်တၢ်လီၤ. အဝဲကိးပသုထီၣ်တုၤအဝဲသ့ၣ်နီၣ်က့ၤ တၢ်တီတၢ်လီၤ လၢအသးပုၤနီၣ်ဝဲန့ၣ်လီၤ.

လၢအဆိန့ၣ် ပကကိးထီၣ်က့ၤလံာ်စီဆုံ အဆၢအတၢ်ကွဲး, မ့ၢ်ဝံၤဒီး ကပာ်ဖျါန့ၢ်န့ၤ, သန့ၤအသးလၢ လံာ်စီဆုံအဆၢသ့ၣ်တဖၣ်ဒီး နကြးထုကဖၣ်နဲဒ်လဲၣ်န့ၣ်လီၤ.

“ဒ်တၢ်ဟံဆၢန့ၢ် ထံကျိအသိးန့ၣ် ယသးဆၢန့ၢ်န့ၤ ဒ်န့ၣ်အ သိး, ကစၢ်ဧၤ, တၢ်သူယသးလၢယွၤ, ကစၢ်လၢအမူဝဲတဂၤ လီၤ. ပကလဲၤအိၣ်လၢ ယွၤအမဲာ်ညါအကတီၢ်ဖဲလဲၣ်” (စံး ၄၂:၁-၂).

ကစၢ်ဧၤ, တၢ်ကတီၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤ ပာ်ဖျါထီၣ်ပသး လၢအလီၤဟံန့ၣ်လီၤ. ယသးဃုထီ, လီၤဘျး ဒီးဂံၢ်စၢ်ဘါစၢ် ဝဲလၢ

ယတၢ်ဃ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. ယကံၢ်ယဘၢသ့ၣ်တဖၣ် လၢၣ်ကွံာ်ဝဲဒီး ယတၢ်ဃ့ၢ်ကန့ၢ် ဝဲစံးအါဒ်လဲၣ်န့ၣ်ယတသ့ၣ်ညါဘၣ်. နမ့ၢ်တမၤစၢၤယၤဘၣ်ဒီး ယမၤယဲတသ့လၢဘၣ်.

မ့ၢ်တနံၤ ပကဘၣ်ဆၢထၢၣ်လၢနမဲာ်ညါ နဂီၤထံးန့ၣ်ယသ့ၣ်ညါယဲဒၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ယသးဆၢန့ၢ်လၢ ယကန့ၢ်ဟူ နတၢ်စံးဆၢခဲအံၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်လၢနလိာ်လၢယအိၣ် န့ၣ်မ့ၢ်မနုၤလဲၣ်. တၢ်လၢနအဲၣ် ဒီး ယမၤတဖၣ်မ့ၢ်မ နုၤလဲၣ်ယွၤဇၢ.

“ယမဲာ်ထံ မ့ၢ်ယတၢ်အိၣ်လၢ မ့ၢ်ဆါဆဲးလၢမ့ၢ်နုၤဖဲ ပုၤစံးဘၣ်ယၤတထံာ်ဃီနကစၢ် အိၣ်ဖဲလဲၣ်န့ၣ်လီၤ” (စံး၄၂:၃)

ဟံၤဇၢ, ယအဲၣ်ဒီးသ့ၣ်ညါဘၣ် ဒိၣ်ဒိၣ်အါအါလၢ နအိၣ်ဖဲလဲၣ်ဒီးဘၣ်မနုၤအဃီ လၢနတမၤစၢၤယၤဘၣ်န့ၣ်လဲၣ်လီၤ. ယနီၢ်ယစၢ်ဒၣ်ယဲယပာ်ဖျါထီၣ် တ့ၢ်လံ ယတၢ်စ့ၢ်တၢ်နာ် လၢနဖီခိၣ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်, ခဲအံၤ တၢ်မ့ၢ်တၢ်ခုၣ် တအိၣ်ဒီးယၤ ဖဲယအိၣ်ဒီးပုၤလၢ ယတဲဖျါတ့ၢ်အဝဲသ့ၣ် နမ့ၢ်ပုၤလၢအ ကလုာ်တီဒီး နမ့ၢ်ပုၤလၢအကြားဒီး တၢ်နာ်န့ၢ်အီၤလီၤ.

“ယလဲၤတ့ၢ်ဒီး အီၤဆူယွၤအဟံၣ်ဒီး တၢ်သ့ၣ်ဖဲသးညီအသိၣ်, ဒီး တၢ်စံးပတြၢအိၣ်ဒီးပုၤဂီၢ်မ့ၢ်လၢ အမၤဘူၣ်တၢ်လီၤ” (စံး ၄၂:၄)

တၢ်လီၤဆီသ့ၣ်တဖၣ် ဟဲအိၣ်ထီၣ်ဝဲလၢယအိၣ်, ယွၤဇၢ, ယမ့ၢ်လၢတၢ်နုၤလၢနပုၤဂီၢ်မ့ၢ် တဖၣ်အမဲာ်ညါလီၤ. ယနံၤသကိးဒီး ပထုကဖၣ်သကိးန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်, ခဲအံၤ ယအိၣ်ဒၣ်ထဲယၤတကၤဇိန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဆၢကတီၢ် လၢအပုၤဒီးတၢ်မ့ၢ်တၢ်ဟၤတဖၣ်လဲၤပုၤကွံာ်လံ ယၤလံန့ၣ်လီၤ.

“ဘၣ်မနုၤလၢ နသ့ၣ်ကၢ်နသးလီၤလဲၣ်, ယသးဇၢ, ဒီးနသ့ၣ်ကိၢ်သးဂီၤလၢယပူၤဘၣ်မနုၤလဲၣ်. ကွၢ်လၢ်ယွၤအကျဲတက့ၢ်. အဂ့ၢ်

ဒ်အံ၊ ယကစံးထီၣ်ပတြာၤဒံးအီၤလၢ အမံၣ်အတၢ် မၤစၢၤ အဃိန့ၣ်လီၤ” (စံး ၄၂:၅)

မ့ၢ်လီၤ, ပၢ်စၢၤ, ယသ့ၣ်ညါယဲလံ. ဖဲယဒိကန့ၣ်က့ၤယတၢ် လိာ်ကွီၢ်သ့ၣ်တဖၣ် ဒီးယသ့ၣ်ညါ ယဲလၢယသးပူၤ, နမ့ၢ်ပုၤတဂၤ လၢ ယန့ၢ်န့ၢ်သ့ၣ်ဒံးန့ၣ်လီၤ. ယသ့ၣ်ညါလၢ, တၢ်အံၤမ့ၢ်တၢ်အဘၣ် တမံၤ လၢယကန့ၢ်ဒံးန့ၣ် ဆူညါန့ၣ်လီၤ. ဒ်ပုၤ ကွဲးထါစံးပတြာၤ တဂၤအံၤအသိး, ယဲစ့ၢ်ကီၤယန့ၢ်လၢ ဖဲဆၢကတီၢ်မ့ၢ်ဘၣ်ဒီး နကမၤစၢၤယၤသ့ၣ်တၢ်န့ၣ်လီၤ. ယသ့ၣ်ညါ, ယကမၤန့ၢ်ကဒီး မ့ၢ်နံၤသးခုတဖၣ်, မ့ၢ်နံၤလၢ ယကစံးထီၣ်ပတြာၤဘၣ်ဒံးနမံၤ စီဆ့ၣ်န့ၣ်လီၤ. အိယွၤစၢၤ, ယဆၢန့ၢ် ဘၣ်မ့ၢ်နံၤ ဒ်သိးအံၤတဖၣ် န့ၣ်လီၤ.

“လၢမ့ၢ်ဆါဒီးန့ၣ် ယွၤမၤလိာ် အဘျူးအဖျိၣ်, ဒီးလၢ မ့ၢ်န့ၣ် အတၢ်သးဝံၣ် အိၣ်ဒီးယၤ, ယတၢ်ဘါထုကဖၣ်ဆူ ယသးသမူ အကစၢ်လီၤ.” (စံး ၄၂:၈)

ယန့ၢ်သ့ၣ်တၢ် လၢနကဟဲ ဒုးအိၣ်ယၤမ့ၢ်တနံၤလၢ နကဟ့ၣ်က့ၤယၤ နတၢ်သးကညီၤန့ၣ်လီၤ. ယန့ၢ်လၢနကဟ့ၣ် ကဒီးယၤ တၢ်သးဝံၣ်တဖၣ် လၢမ့ၢ်န့ၣ်အကတီၢ်န့ၣ်လီၤ.

“ယကစံးကစၢ်, ယလၢဂံၢ်ယလုၤစၢၤ, နသးပုၤနီၣ်ယၤ ဘၣ်မနုၤ လဲၣ်. ယလဲၤတၢ်ဒီး ယသ့ၣ်အုးသအုး လၢတၢ်အဒုၣ်အဒါ အမၤအၢ တၢ်အဃိဘၣ်မနုၤလဲၣ်” (စံး ၄၂:၉)

ပၢ်စၢၤ, ယသ့ၣ်ညါလၢ နကမၤစၢၤယၤဘၣ်ဆၣ် ယတၢ်ပျံၤ တၢ်ဖုးသ့ၣ်တဖၣ် ဟဲဝဲဒ် လပီဖးဒိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်အသိးန့ၣ်လီၤ. ယတၢ်န့ၢ် အိၣ်လၢနပူၤ သန့ၣ်က့ၤ, ယသ့ၣ်ညါဒံးလၢ နမ့ၢ်ယလၢဂံၢ် ယလုၤဒီး, ယတၢ်သဒါအလီၢ်သန့ၣ်က့ၤ, ယပလၢဂံၢ်ဘၣ်လၢ ယဘၣ် တၢ်သးပုၤနီၣ် ဒီးယအိၣ်သယုာ်ယဲ ထဲတဂၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်မနုၤ, နပျဲယၤ, နဖိတဂၤ, ဘၣ်ဟီၣ် ဘၣ်ယၤအါန့ၢ်ဒီး ဘၣ်စံးထီၣ်ပတြာၤန့ၣ်လဲၣ်.

“ဘဉ်မနုၤလၢနသ့ၣ်ကၢ်သးလီၤလဲၣ်,ယသးဧၤ,ဒီးနသ့ၣ်ကိၢ် သး
 ဂီၤ လၢ ယပူၤ ဘဉ်မနုၤလဲၣ်. ကွၢ်လၢ်ယွၤ အကျဲတက့ၢ်. အဂ့ၢ်
 ဒ်အံၤ, ယကစံးထီၣ်ပတြၢၤဒံးအီၤ, ယမဲၣ်အတၢ်မၤစၢၤ ဒီး
 ယကစၢ်လီၤ”(စံး၄၂:၁၁)

မ့ၢ်လီၤ, ယကစံးထီၣ်ပတြၢၤန့ၤလီၤ, ယကစၢ်ဧၤ. နမ့ၢ်ယတၢ်မ့ၢ်
 လၢ်လီၤ. ယကစံးထီၣ်ပတြၢၤ န့ၤလၢနတၢ်ဂ့ၤတၢ်ဝါ အဃိလီၤ. ပျၢ်ဘဉ်
 ယတၢ်ကမ့ၢ်လၢ ယသးဒုဒီဘဉ်လၢ နပူၤအဃိန့ၣ်တက့ၢ်. ယအိၣ်ခိး
 ကွၢ်လၢ်န့ၤ ဒ်သိးနကဟ့ၣ်က့ၤယၤ တၢ်သးခုန့ၣ်လီၤ.

လံာ်စီဆုံအဆၢသ့ၣ်တဖၣ်လၢပကထုကဖၣ်ခီဖျိဖဲ	
• ပအိၣ်ဒီးတၢ်ဘဉ်ယိၣ်ဘဉ်ဘီအပူၤ	စံး ၉၁
• ပသ့ၣ်လီၤဘျံးပသးလီၤဘျါ	စံး ၃၄, ၁၃၉
• တၢ်ကိၢ်တၢ်ဂီၤကတီၢ်	ဖံ ၄
• ကွၢ်ဆၢၣ်မဲာ်တၢ်သဘံၣ်ဘုၣ်	စံး ၁၂၁
• သးဟးဂီၤအကတီၢ်	စံး ၂၃, ၄၂. ယရှါ ၄၀
• တၢ်လုပစီအကတီၢ်	စံး ၁. ၁ကရံၣ် ၁၀
• တၢ်အိၣ်သယုၢ်အကတီၢ်	စံး ၂၇
• လိၣ်ဘဉ်တၢ်ဟ့ၣ်ဂံၢ်ဟ့ၣ်ဘါ	ယိၤရှု ၁
• ဃုပျၢ်တၢ်ကမ့ၢ်	စံး ၃၂, ၅၁
• သးဒုဒီအကတီၢ်	ဧၤတြၢၤ ၁၁
• တၢ်လိၣ်ဘဉ်တၢ်လီၤတံၢ်	ရိမ့ၤ ၈. ၁ယိၤ ၅
• စံးဘျးယွၤအကတီၢ်	စံး ၁၃၆
• သးခုအကတီၢ်	စံး ၁၀၀

နတ်ထုကဖန်လှာခံတပတိ

နတ်ထုကဖန်လှာခံတပတိ လဲလိင်နတ်အိပ်မှု သ့ဝဲန့ၣ်လီၤ. က့ၤကဒါ က့ၤဆူ လံာ်ကဘျဲးပၤနီၣ်ဂံၢ် (၂) တက့ၢ်. နမၤပွဲၤ တၢ်လီၤလီၤဟံၣ်ဒဲလဲၣ်. တၢ်သး ဟးဂီၤ တမံၤမံၤလၢ လံာ်ကဘျဲးပၤ နီၣ်ဂံၢ် (၃) မ့ၢ်ဘၣ် ဃးဒီး နၤတမံၤမံၤဧါ.

ဆၢကတီၢ်ဘၣ်ဝဲလၢနကမၤကွၢ်က့ၤနသးန့ၣ်လီၤ. ဃုယွၢ်ဒဲသိး အကမၤစၢၤနၤလၢ နကဆိၣ်ဖျိးကွံာ် တၢ်တံာ်တံာ်တဖၣ်ဒီး နကမၤနၢၤကွံာ် တၢ်တံာ်တံာ်တဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ်တက့ၢ်. ဒီးဃုယွၢ်ဒဲသိး ယွၢ်ကမၤစၢၤနၤ လၢန ကစး ထီၣ်ဘၣ်နတ်ထုကဖန်ဖဲနအဲၣ် ဒီးစးထီၣ်အကတီၢ်န့ၣ်တက့ၢ်. တဘၣ် ပျဲနတ်သးဟးဂီၤ ဒုးအိၣ်ကတီၢ်နတ်ထုကဖန်တဂ့ၤ Puritans ဖိတဖၣ် အိၣ် ဒီးတၢ်ကတိၤလၢအစံးဝဲ ‘ထုကဖန်တုၤ နထုကဖန်တက့ၢ်’ န့ၣ်လီၤ. ဟံကတီၢ် နတ် ထုကဖန်တဂ့ၤ. တယံာ်ဘၣ် ဒီးနကထုကဖန် ဒီးတၢ်နာ်အသိန့ၣ်လီၤ.

ပမ့ၢ်ကွၢ်လၢအဂၤတကပၤဒီး, ကမ့ၢ်လၢနလိၣ်လၢနကစးထီၣ် တၢ်အိၣ်ထံးန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်တဘၣ်ခီဖျိ နဖးလံာ်အံၤအဃိ နကထံၣ်လၢ နတအိၣ်ဒီး တၢ်လီၤတံာ်လၢ နတ်ရဲလိာ်သး ဒီးယွၢ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. နကသ့ၣ်ညါ လီၤက့ၤနသးလၢ နမ့ၢ်ပုၤ တၢ်ဒဲးဘးဖိန့ၣ်လီၤ(ရီၤ ၃:၂၃). ဘၣ် ဆၣ်နကြး သ့ၣ်ညါဒီး တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ်လီၤ.

- နအုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤလီၤနသးတသ့ဘၣ်(အ့း ၂:၈-၉)
- ယုၣ်ရှူး, ယွၢ်အဖိခွါ လၢတၢ်ဒဲးဘးတအိၣ်, အိၣ်မူတၢ်အိၣ်မူလၢ ပအိၣ်မူထီၣ်ဘး တသ့န့ၣ်လီၤ (၁ ပုး ၂:၂၂)
- ခရံၣ်ဒီးသံအသးလၢ ထူၣ်စုညါအလီၤ ဒဲသိးကဟ့ၣ်တၢ် ဘၣ်လိးက့ၤ လၢပတၢ်ဒဲးဘးသ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ် (၁ ကရံၣ် ၁၅:၃-၄).
- ခရံၣ် အတၢ်ဂဲၤဆၢထၢၣ်သမူထီၣ်က့ၤ ဒုးနဲၣ်ပုၤလၢ ယွၢ်တူၢ်လိာ် ခရံၣ် အတၢ်တူၢ်သံအသးန့ၣ်လီၤ(လိာ် ၁:၄-၆)
- ခီဖျိပတၢ်တၢ်နာ်အဃိ ပဒီးန့ၢ်ယွၢ် ဒဲပတၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤန့ၣ်လီၤ (ယိၤ ၃:၁၆)

ဃုယွၢ်လၢကအုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤနၤလၢ နတ်ဘၣ်လိးက့ၤသ့ၣ်တဖၣ် လၢနတ်ဒဲးဘး အဃိတက့ၢ်. နာ်အီၤဒဲသိး အကအုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤနၤ တက့ၢ်. နကသ့ၣ်ညါလၢ တၢ်ဃုကညး ဒဲသိးအံၤ ကမ့ၢ်တၢ်ဃုကညး အဒိၣ် ကတၢ်လၢ နတ်ထုကဖန်အကျါန့ၣ်လီၤ. တၢ်ထုကဖန်အံၤ မ့ၢ် တၢ်ထုကဖန် လၢအမၤကံၢ် မၤကျၢၤတၢ် ထုကဖန်ကိးမံၤဒဲး လၢနတီၣ်ထီၣ် ဆူယွၢ်အိၣ်န့ၣ်လီၤ.